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TiszTelT Hölgyeim és Uraim, 
KirályHelmec Polgárai!

Vážené dámy a páni, 
občania KráľoVsKého ChlmCa!

Mióta a világ világ, az emberek örvendeztek a tavasz érkezésé-
nek, a természet ébredésének. Néhány héttel ezelőtt ünnepeltük 
Jézus feltámadását, de a világ minden táján ünnepelnek valami-
lyen tavaszi ünnepet a nem keresztények is. A mai kor húsvétja 
tulajdonképpen különféle korok, kultúrák és vallások keveréke, 
amelyeknek egyetlen közös vonásuk a tavaszköszöntés. Ki-ki a 
maga elvei, érzései szerint élte meg idén is a húsvétot, de egy 
bizonyos, örömmel teli időszak volt ez, hiszen újabb növekedési 
időszak vette kezdetét, a hosszabb és melegebb napoktól pedig 
derűsebb, könnyebb az élet. A hosszú tél elmúltával a verőfény, 
a madárcsicsergés és a színpompás látvány megkönnyebbülést 
nyújtanak. Ezt jelképezték a tojások és a bárány, a mogyoró- és 
fűzbarka, a jól megrakott húsvéti máglyák. 
A húsvét tehát ízig-vérig örömünnep, amely akár hosszú hóna-
pokra is feltöltheti lelkünket. Szívből remélem, hogy ezt minden királyhelmeci 
lakos megtapasztalhatta!

Idén tavasszal azonban városunkban nemcsak a természet újult meg. Amint azt 
Önök is bizonyára észrevették, megújult, meggyőződésünk szerint szebb formá-
ban jelenik meg ismét Királyhelmec lapja. A változás nem alapvető (hiszen la-
punk tipográfiai újratervezése óta mindössze két év telt el), ám mégis szembetű-
nő, mivel a címlap teljesen új „ruhában” áll most Önök elé. Lapunk modernebb 
külsőt öltött, és a papírminőség terén is jelentősen megújulunk, állandó rovataink 
pedig az eddiginél még egyértelműbben elválnak egymástól. 

Városunkban idén májusban immár 12. alkalommal a színházé lesz a főszerep; 
gazdag kínálattal várjuk a színházrajongókat a Színházi Kavalkád programso-
rozatra. Remélem, hogy ismét maradandó élményt nyújtó előadásokkal örven-
deztetjük meg nézőinket! 

A hagyományok szerint a tavasz megjöttével egyre ritkulnak az ünnepnapok. Soka-
sodnak a mezei és a kerti munkák, az emberek kevésbé érnek rá. Régen azonban a 
legények nem feledkeztek meg a kedvesükről a legsűrűbb munkák közepette sem. 
Május elsején hajnalban a legény a választott lány kerítésébe erdőn vágott fiatal je-
genyét állított. Ezt májusfának nevezték, s a tavasznak, a természet megújhodásának 
e jelképe számos nép hagyományában még ma is szerepel. Városunkban is elevenen 
élt ez a népszokás, és hosszú idő után idén április 30-án a Millennium téren ezt a ha-
gyományt ismét felelevenítettük. A kora délután kezdődő majálison népi zenekarok 
és énekes csoportok szolgáltatták a talpalávalót. A közönség a helyi gyerekek mű-
sorát is megtapsolhatta, s persze nem maradt el a májusfa feldíszítése és felállítása 
sem – utóbbi élő cigányzene kíséretében történt. A városi hivatalban mindeközben a 
Bodrogközi Borászok Borkóstolója zajlott. Az eseményt tábortűz zárta. 

Júniusban ismét gyereknapra várunk minden érdeklődőt. A gyermeknapi önfeledt 
szórakozást idén is számos játék, látványosság, interaktív foglalkozások, bemuta-
tók, zenés és táncos műsorok garantálják. 

Remélem, rendezvényeink maradandó élményt nyújtanak majd minden részt-
vevő számára!

Pataky Károly,
polgármester

Odkedy je svet svetom, prichádzajúca jar, lúče slnka a pre-
búdzanie sa prírody vyvoláva v ľuďoch neopísateľnú radosť. 
Pred niekoľkými týždňami na Veľkú noc kresťania oslavovali 
zmŕtvychvstanie Ježiša Krista. No nielen oni, ale aj nekresťa-
nia v rôznych  kútoch sveta slávia nejaký jarný sviatok. Po-
doba súčasných veľkonočných sviatkov je zmesou rôznych 
dôb, kultúr a vierovyznaní s jedinou spoločnou črtou, oslavou 
príchodu jari.

Veľkonočné sviatky oslavuje každý z nás v duchu svojich 
rodinných tradícií a zvyklostí. Jedno je však isté, je to obdo-
bie plné radosti, keď sa príroda prebúdza, všetko rastie, pučí 
a rozkvitá. Dni sú dlhšie a teplejšie a  život  ľahší a veselší. 
Pohľad na pestrofarebnú prírodu, štebotanie vtákov a slnečné 
lúče nám po dlhotrvajúcej zime prináša úľavu. Príchod najk-

rajšieho obdobia v roku symbolizujú vajíčka a baranček, bahniatka, vyháňanie 
zimy a s ňou spojené pálenie Moreny. Veľká noc je sviatkom radosti z nového 
života, ktorá  na dlhé mesiace naplní naše srdcia.  Úprimne dúfam, že každý 
chlmčan okúsil tento  pocit.

V túto  jar sa však v našom meste neobnovila  iba príroda. Ako ste si moh-
li všimnúť,  vo vynovenom, podľa nášho presvedčenia aj v krajšom formáte 
vychádzajú aj Chlmecké názory. K podstatnej zmene nedošlo (od nového ty-
pografického návrhu novín uplynuli iba dva roky) predsa je viditeľná. Veď 
titulka  sa vám predstavuje v úplne novom šate. Vychádzajú v modernejšom 
vydaní, na kvalitnejšom papieri a súčasná forma našich stálych rubrík je pre-
hľadnejšia.

V mesiaci máj už po dvanásty krát bude v našom meste hrať prím divadlo. Di-
vadelných nadšencov čaká bohatá ponuka Divadelnej palety. Dúfam, že ponú-
kané predstavenia opäť potešia a zanechajú v divákoch dlhotrvajúce umelecké 
zážitky.

Príchodom jari máme sviatočných dní čoraz menej.  Pribúdajú práce na po-
liach  a v záhradách, voľného času ubúda. V minulosti však mládenci ani upro-
stred práce nezabúdali na svoje milé. Ráno na 1. mája mládenec pred plot 
svojej vyvolenej postavil v lese vyťatý mladý topoľ. Pomenovali ho Májom. 
Tento symbol na jar sa obnovujúcej prírody je prítomný ešte aj dnes v mno-
hých ľudových tradíciách. Aj v našom meste sa uchovával a po dlhom čase 
30. apríla sme ho opäť na námestí Milénia oživili. Veselú Majálesovú náladu 
začínajúcu v skoré popoludnie zabezpečili spevácke súbory, a o hudbu do 
tanca sa postarali ľudové kapely. Diváci mohli odmeniť veľkým potleskom 
vystúpenia detí z miestnych škôl a škôlok. A samozrejme, nezabudlo sa ani na 
zdobenie a stavanie Mája za doprovodu živej cigánskej hudby. Sprievodným 
podujatím v priestoroch veľkej zasadačky Mestského úradu bola Degustácia 
vín z Medzibodrožia.  Udalosť ukončilo zapálenie vatry.

V mesiaci jún opäť očakávame záujemcov na deň detí. Množstvo hier, atrak-
cií, ukážok, interaktívnych zamestnaní, hudobných a tanečných predstavení,  
je zárukou veľkolepej oslavy  našich ratolestí.

Dúfam, že naše podujatia poskytnú príjemné a trvalé zážitky pre všetkých 
zúčastnených.

Karol Pataky
primátor 



2a királyhelmeci városi hivatal hírei

Központi autóbusz-pályaudvart építene a város a Stadion és a Štefánik utca keresz-
teződésénél levő 3700 négyzetméteres parcellán.

A tervezett beruházásról Pataky Károly, Királyhelmec polgármestere az önkor-
mányzat legutóbbi ülésén tájékoztatott. Elmondta, ilyen beruházással a településnek 
ezen a részén a városfejlesztési terv is számol. A parcella egy része (600 négyzet-
méter) egyébként is az önkormányzat tulajdonában volt, 1600 négyzetmétert pedig 
nemrég vásároltak meg egy magánszemélytől. További 1500 négyzetméter állami 
tulajdonban van, ám úgy tűnik, a Szlovák Földalappal meg tudnak egyezni az adás-
vétel mindkét fél számára kedvező feltételeiben. A régen várt fejlesztés kb. 1 millió 
euróból valósítható meg, az összegnek csupán az ötszázalékos önrésze terhelné a 
várost. A Kassa Megyei Önkormányzat támogatásával finanszírozott épület később 
a város tulajdonába kerülne. A polgármester azt is elmondta, hogy a szükséges terv-
dokumentáció elkészítése mintegy 22 ezer euróba kerülne, de ezt a pénzt, illetve a 
telekvásárlásra fordított kiadásokat, a kiírás szerint, a refinanszírozott projekt része-
ként visszaigényelhetnék.
Az egyetlen problémát az jelenti, hogy még hiányzik egy, a megvalósításhoz szük-
séges alapdokumentum, ám a királyhelmeci autóbusz-pályaudvar megépítése a me-
gye hosszú távú fejlesztési tervében régen szerepel. Ha a megadott határidőig (2017. 
június 30.) elkészül a projektdokumentáció, a pályázati kérelmet – a kiírás első kör-
ében benyújthatják.

buszpályaudVar épülhet 
KirályhelmeCen

Idén elkezdődik az óvoda Fábry utcai épületének felújítása, és ha a most beadott 
pályázat sikeres lesz, akkor a Kossuth utcai részleget is modernizálhatják.

Mórocz Péter, a Királyhelmeci Városi Hivatal városmarketinggel és projektme-
nedzsmenttel foglalkozó osztályának vezetője elmondta, tavaly a belügyminiszté-
rium pénzalapjából 569 ezer euró támogatást kaptak a Fábry utcai beruházásra. Az 
599 800 euró összköltségű rekonstrukció keretében hőszigetelik a falakat és a tető-
szerkezetet, kicserélik az ajtókat és az ablakokat, bővítik az épületet, és új tantermet 
alakítanak ki. A regionálisan illetékes közegészségügyi hivatal álláspontja szerint 
100-nál nagyobb gyereklétszám mellett az óvodában az étkeztetést csak úgy oldhat-
ják meg, ha önálló konyha üzemel itt, ennek kialakítására 20 ezer eurót szánnak, 10 
ezer euróból pedig új berendezési tárgyakat vásárolnak. A felújítás idejére az óvodá-
nak ezt a részlegét a szomszédos magyar alapiskola épületébe költözik át.
Királyhelmecen 2016-ban a környezet-
védelmi alaptól 198 ezer euró támogatást 
kaptak a Kossuth utcai óvoda épületének 
modernizálására. Kicserélték az ajtókat 
és az ablakokat és más munkálatokat is 
elvégeztek. Mivel a felújítást folytatni 
szeretnék, a napokban a környezetvédel-
mi alaptól újabb támogatást igényeltek 
– 231 ezer euró értékben. Ebből a pénz-
ből hőszigetelnék az épületet, valamint 
a külső kazánház megszüntetése után a 
fűtést két, egyenként 45-45 kilowatt tel-
jesítményű kazánnal oldanák meg. Ha a 
pályázat sikeres lenne, a rekonstrukciót 
a kiírás szerint október 31-ig be kelle-
ne fejezni. Az osztályvezető tájékoztatása szerint a munkálatokat nagyrészt a nyári 
szünidőben végeznék el.

Április végére kijavította a legnagyobb úthibákat az a cég, mely megnyerte a 
kátyúzással kapcsolatos közbeszerzési eljárást.

Királyhelmecen az elmúlt években az utakat – különböző okok miatt – csupán néhány 
helyen aszfaltozták újra, a legtöbb burkolat rossz állapotban van. Az idei hideg és 
csapadékos tél miatt mostanra a szokásosnál is több kátyú nehezíti a közlekedést, 
a legnagyobb gond a legforgalmasabb szakaszokon van. Az időjárás miatt eddig 
nem sokat tehetett a városvezetés. Mindössze annyi történt, hogy a legkritikusabb 
helyeken kaviccsal töltötték fel a kátyúkat, és ahol erre szükség volt, hideg aszfalttal 
javították ki a repedéseket. Mivel ez az eljárás rendkívül költséges, mindenhol 
nem alkalmazhatták, ezért vannak olyan helyek, ahová sebességkorlátozó táblákat 
helyeztek ki. Pataky Károly polgármester lapunknak elmondta, az önkormányzat 
legutóbbi ülésén döntés született arról, hogy az idei költségvetés módosításának 
keretében az utak karbantartására félretett pénzt 20 ezer euróval egészítik ki, vagyis 
erre a célra idén 45 ezer eurót fordíthatnak. Azóta a közbeszerzési eljárást már 
kiírták. A cégeknek március 31-ig kellett eljuttatniuk ajánlatukat a városvezetéshez. 
A nyertes vállalat 30 ezer eurós költséggel 600 négyzetméternyi útfelületet bontott 
fel, a kátyúk felét pedig április 30-ig kijavította.

A polgármester tájékoztatása szerint a kisebb úthibákat a helyi közterület-fenntartó 
saját alkalmazottaival és gépeivel javítja ki. Királyhelmecen ugyanakkor az 
elmúlt időszakban a közműhálózatok kezelői is számos helyen bontották fel az 
útburkolatot, de ezeknek a helyreállítása a munkálatokat végző vagy megrendelő 
vállalatok feladata.

FolytatnáK az óVoda 
felújíTásáT

áPrilis végére                            
eltűnt a KátyúK Fele

hamarosan nyit 
az ügyFélKözpont

lezárjáK a KossUTH UTca 
egy szaKaszáT
Napokon belül ismét lezárják a gépkocsiforgalom előtt a Kossuth utca egy sza-
kaszát. A Štefánik és Kossuth utca kereszteződésénél (az egyik nagy bevásárló 
központ közelében) élő lakosok több ízben kérték már a kivezető útszakasz 
lezárását és megnyitását is. Balogh Csaba hivatalvezető lapunknak elmondta, 
már készül az úttorlasz, amellyel egy időre ismét megakadályozhatják az autó-
forgalmat a szóban forgó utcában, amint azonban megindul a csatornahálózat 
kiépítése, az útzárat ismét fel kell majd oldani.

Heteken belül befejeződik az új ügyfélközpont kialakítása a városi hivatal földszintjén.

Balogh Csaba, a Királyhelmeci Városi Hivatal vezetője lapunknak elmondta, kb. 
15 ezer euró költséggel az épület földszintjének egy korábban nem használt részét 
térelválasztó elemekkel elfalazták. Itt új irodákat alakítottak ki és rendeztek be, va-
lamint a portát is átépítették. Az eredeti elképzelés szerint az ügyintézőhelyeket 
2017. január elején nyitották volna meg, ám a munkálatokat – különböző okok mi-

att – nem tudták időben elkezdeni. Amennyiben minden a tervek szerint alakul, az 
ügyfélszolgálat a nyár folyamán megkezdheti működését, ahol fokozatosan bővítik 
majd az igénybe vehető szolgáltatások körét. Első körben a leggyakrabban és leg-
több ügyfél által igénybevett szolgáltatások kerülnek fel a palettára, majd fokozato-
san az összes többi.
A fejlesztés befejeztével a polgárok gyorsabban és egyszerűbben intézhetnék hiva-
tali ügyeiket, illetve egy helyen kaphatnák meg az ehhez szükséges tájékoztatást és 
formanyomtatványokat. Az új rendszer mindemellett a hivatal működésének haté-
kony ellenőrzését is lehetővé teszi majd. A hivatalvezető elmondta, a munkafolya-
mat jobb tervezése céljából rövidesen olyan tájékoztató lapot is kiadnak, melyen az 
ügyintézéshez szükséges összes alapvető információ megtalálható. Ebből az ügy-
felek megtudhatják például, hogy az ügyeket mely hivatalnoknál, milyen forma-
nyomtatványok kitöltésével kell intézniük, valamint egyéb hasznos információkat is 
kaphatnak. Az ügyfélközpont által nyújtott szolgáltatások részletes leírását a közel-
jövőben a városi lapban is közzéteszik, de a részletes tájékoztató és a formanyom-
tatványok megtalálhatók lesznek a város honlapján is. Azok számára, akik rendel-
keznek elektronikus aláírásra alkalmas személyigazolvánnyal, az ügyfélközpont és 
a teljes ügyintézés az interneten keresztül is elérhető lesz. 
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megveTTéK, mégsem az övéK    
a laKásUK
Lakossági fórumra hívták azokat a fejszésieket, akik csak néhány hete szereztek 
tudomást arról, hogy az évekkel ezelőtt megvásárolt lakásuk hivatalosan nem az ő 
tulajdonuk. A közigazgatásilag Királyhelmechez tartozó Fejszésen élők egy része 
nem sokkal karácsony előtt szembesült azzal, hogy lakásuk tulajdonosa egy tren-
cséni cég. Ezek a házak egykor a Királyhelmeci Állami Birtok tulajdonában voltak, 
majd a jogutódként működő gazdasági társulás vagyonának részét képezték. Ezt a 
kft.-t – sorozatos tulajdonváltások után – jelenleg az említett trencséni vállalat, illet-
ve három romániai magánszemély birtokolja.
A fejszésiek azonban minderről a legutóbbi időkig semmit sem tudtak, ők abban a 
hitben voltak, hogy házukat, a felszámolási eljárás keretében, régen megvásárolták. 
Az ezt igazoló számlákat többen be is tudták mutatni, sőt néhányan azt is elmondták, 
azért is fizettek a felszámolást végző cég munkatársának, hogy a tulajdonosváltást be-
jegyeztesse a kataszteri hivatalban. Ez azonban – ahogy jó pár tucat eset mutatja – nem 
történt meg. Nem mulasztotta el azonban ezt megtenni a házak jelenlegi tulajdonosa, a 
trencséni cég embere. Ő az egyik kereskedelmi televízióhoz eljuttatott álláspontjában 
korábban kifejtette, szerinte a törvényeknek megfelelően jutott a tulajdonához, ezért a 
tulajdonosi jogokat is ennek megfelelően szeretné gyakorolni. A trencséniek többszöri 
módosítás után most lakásonként havi 40 euró bérleti díjat kérnek. A helyzetet tovább 
bonyolítja, hogy amíg a tulajdonos nem egyezik bele, számos ingatlant nem lehet a 
közműhálózatra csatlakoztatni, ezért többen villanyáram nélkül maradtak.
A lakossági fórumra a város vezetése – hogy korábbi ígéretéhez híven megpróbáljon 
segíteni a bajba jutott embereknek – minden fejszési polgárt meghívott, és arra kérte 
őket, hozzák magukkal a lakásokkal, valamint az adásvétellel kapcsolatos összes hi-
vatalos papírt. Ezeket a találkozó helyszínén fénymásolták, hogy a város ügyvédje, 
Pandy Péter később megvizsgálhassa őket. A település jogi képviselője a találkozón 
részt vevő embereknek elmondta, a helyzet megoldása nem lesz egyszerű. Tény 
ugyanis, hogy a lakosok valóban nem íratták a nevükre a megvásárolt házat, és az is 
tény, hogy a kataszteri hivatalban található iratokban az új tulajdonos(ok) neve sze-
repel. A helyzetet tovább bonyolítja, hogy az a személy, aki a felszámolási eljárás 
során értékesítette az ingatlanokat, erre valószínűleg már nem volt jogosult, ugyanis 
abban az időben hivatalosan már nem volt az eljárás részese. Azt szintén nem lehet 
tudni, hol vannak a vételár címén kifizetett pénzek.
Némi reményre adhat okot, hogy a Kassai Kerületi Bíróság anno kiadott egy olyan 
határozatot, hogy a házakat az ott lakóknak kell eladni, de jelenleg azt sem lehet tud-
ni, hogy az elmúlt évek alatt nem született-e ezt felülíró bírósági ítélet. Pandy Péter 
azt is elmondta, amíg nem kap hivatalos megbízást az érintettek valamelyikétől a jogi 
képviseletre, a hivatalos iratokba sem tekinthet bele. Álláspontját pedig az ügyben 
csak az után fogalmazhatja meg, ha az összes szerződést, számlát és egyéb papírt 
tüzetesen átvizsgálja. Azt sem titkolta el, hogy a jelenlegi helyzetben a városnak, 
bármennyire szeretne is segíteni, korlátozottak a lehetőségei, sőt a tulajdonosok, ha 
ezt jónak látják, akár az ingatlanok kiürítését is kezdeményezhetik. Pataky Károly, 
Királyhelmec polgármestere elmondta, az egyik megoldás az lehet, ha a városrészben 
a település állami vagy európai uniós támogatással szociális lakásokat építtetne, és 
oda költözhetnének át a bajba jutott emberek. A polgármester ezért arra kérte a la-
kossági fórum résztvevőit, akik támogatják ezt a kezdeményezést, írják alá az ezzel 
kapcsolatos íveket. Hamarosan egy újabb lakossági fórumot szerveznek az ügyben.

a királyhelmeci városi hivatal hírei

új autót KaptaK a Városi 
rendőröK

Idén minden polgár egységesen 18,25 eurót fizet a kommunális hulladék elszállítá-
sáért. A kedvezményes szemétdíj kiszabását már csak azok kérhetik, akik megsza-
kítás nélkül kevesebb mint 90 napig tartózkodnak állandó lakhelyükön, ha ezt hitelt 
érdemlő okiratokkal bizonyítani tudják október 31-ig.

Diákok esetében az alábbi dokumentumokkal kell igazolni a jogosultságot: 
- ha Királyhelmec 100 kilométeres körzetében tanulnak , mellékelni kell az ottani 
átmeneti elszállásolásról szóló igazolást, 
- ha 100 kilométernél messzebb tanulnak Királyhelmectől, akkor csak az ottani 
iskolalátogatásról kell igazolást mellékelniük.
A szemétdíj mindkét esetben 10 euróra csökkenthető. 

Dolgozó adófizetők esetében, ha: 
- Királyhelmecen kívül, Szlovákia területén (100 kilométernél nem távolabb), a 
munkavégzés helyszínén van elszállásolva, akkor szükséges az ottani elszállásolás-
ról szóló igazolás. 
- külföldön dolgozik és Királyhelmecen kívül van elszállásolva (100 kilométernél 
messzebb), ez esetben szükséges igazolni azt, hogy más állam területén van tar-
tózkodási engedélye, továbbá megfelel a munkaadó igazolása, a vízum, a külföldi 
munkát közvetítő ügynökség igazolása és a munkavállalói engedély is.

Amennyiben az adózó személy gépjárművezetőként dolgozik a nemzetközi teher-
fuvarozásban, csak abban az esetben kérheti a kedvezményes szemétdíj kiszabását, 
ha bizonyítani tudja, hogy megszakítás nélkül több mint 90 napot nem tartózkodik 
Királyhelmecen.  

A többi esetben szükséges dokumentumok: igazolás a gyógykezelés időtartamáról, 
a szociális intézményben való tartózkodás időtartamáról, vagy a börtönbüntetés idő-
tartamáról, eltűnt személy esetében a bűnüldöző szervektől igazolás, továbbá igazo-
lás az átmeneti lakhelyről és az illeték megfizetéséről más községben.

Az idegen nyelvű igazolásokhoz nem szükséges hivatalos fordítás, ha a kérvényező 
a maga által lefordított igazoláshoz becsületbeli nyilatkozatot mellékel, melyben 
kijelenti, hogy a leírtak megfelelnek a valóságnak.
Az aktuális igazolásokat, okiratokat (minden éven szükséges az aktuális évre szóló 
dokumentum!) október 31-ig kell leadni a városi hivatal földszintjén található 39. 
számú irodában (ugyanitt igényelhető a kitöltendő becsületbeli nyilatkozat is.) 

jöVőre KedVezményt KaphatnaK 
a nyugdíjasoK

Ki Kérheti a szemétdíj 
CsöKKentését 2017-ben?

A királyhelmeci önkormányzat határozata értelmében 2017-ben nem változik a 
kutyaadó összege. A 2012/5-ös számú helyi érvényű rendelet szerint idén is évi 
20 eurót kell fizetni a lakásban tartott ebek után. A családi házaknál és kertek-
ben tartott kutyák után járó illeték jóval alacsonyabb: mindössze évi 8,50 euró. 
30 eurós ebadót kell fizetniük a cégeknek és a vállalkozásoknak. A hetven évnél 
idősebb lakosoktól ötven százalékkal kevesebb kutyaadót kérnek (a kedvezmény 
csak egy kutyára lehet igénybe venni és csak abban az esetben, ha a háztartásban 
a kérelmezőn kívül nincs más személy). Az adókötelesség legkésőbb 30 napon 
belül az adó bejelentésétől lép érvénybe, a kirótt adót a határozat jogerőre emel-
kedésétől számított 15 napon belül kell befizetni.

nem VáltoziK a Kutyaadó 
összege

hasznos tudnivalók

A rendőrők munkáját immár egy új, Dacia Duster típusú szolgálati gépkocsi segíti.

Új szolgálati gépkocsit kapott a Királyhelmeci Városi Rendőrség, melyet 2017. áp-
rilis 25-én Pataky Károly polgármester adott át a testület tagjainak. Kalapos József 
rendőrparancsnok elmondta, az új járműre azért volt szükség, mert a meglévő, 12 
éves szolgálati jármű nagyon rossz állapotban volt, a javítása sok pénzt felemész-
tett. Az előnyös áron, lízingre vásárolt, takarékos terepjáró benzin-gáz vegyes üze-

mű. A rendőrparancsnok kiemelte a terepjáró gépkocsi alkalmazásának széleskörű 
lehetőségét, mely a rendőrök munkáját a nehezen megközelíthető helyeken (pl. a 
kertészeti övezetben) is segíti.

zámer mesta opätoVne zaViesť zľa-
Vy na poplatoK pre dôChodCoV.
Mestské zastupiteľstvo mesta Kráľovský Chlmec Dodatkom č. 3/2014 k VZN 
č.6/2012 zrušilo od 1.01.2015 zníženie poplatku na 10,00 € fyzickej osobe vo 
veku nad 70 rokov. V prípade priaznivej  situácie mesto zvažuje znovuzave-
denie zľavy na poplatok za odvoz komunálneho odpadu pre dôchodcov,  star-
ších ako 62 rokov. Ak mestské zastupiteľstvo schváli zámer mesta, tak zmeny 
začnú platiť od 1.1.2018.

Királyhelmec önkormányzata a 3/2014 sz. toldalékkal törölte 2015. január 1-től 
a 72 évnél idősebb lakosoknak járó kedvezményt a szemétszállítási díjra, amely-
nek alapján évi 10 € fizettek a szemétszállításért. Amennyiben a város anyagi 
helyzete ezt megengedi, 2018 január 1-től újra bevezetjük a kedvezményt min-
den 62 évnél idősebb lakos részére.
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Základne úlohy príslušníkov mestskej polície / ďalej len MsP / a teda určenie ich 
vecnej pôsobnosti sú zakotvené v § 3 zákona SNR c. 564/1991 Zb. o obecnej polí-
cii v znení neskorších zmien a predpisov. Počas svojej existencie MsP Kráľovský 
Chlmec úspešné zápasila s prichádzajúcimi problémami a preukázala tak svoju 
opodstatnenosť ako neodmysliteľná súčasť mesta Kráľovský Chlmec. Organizácia 
a systém práce MsP boli počas celého hodnoteného obdobia vykonávane v súlade 
so zákonom o obecnej polícii, VZN mesta Kráľovský Chlmec a inými všeobecné 
záväznými právnymi predpismi, vzťahujúcimi sa na činnosť mestskej polície.
Hlavným cieľom Mestskej polície je zabezpečenie mestských vecí verejného po-
riadku. V tejto súvislosti sa ako poriadkový útvar mesta aktívne zapája do organi-
zácie kultúrnych, spoločenských, športových, cirkevných a politických podujatí, 
pri ktorých vykonáva kontrolu dodržiavania verejného poriadku na teritóriu mes-
ta. Taktiež na základe analýz bezpečnostnej situácie v meste sa činnosť mestskej 
polície orientuje na výkon služby do časti mesta s najčastejším výskytom pro-
tispoločenskej činnosti s cieľom jej eliminácie. Zvýšená pozornosť je venovaná 
ochrane životného prostredia, čistote v meste a dodržiavaniu hygienických pred-
pisov, ochrane verejnej zelene, detských zariadení a pod.
V mesiaci október bol s jedným príslušníkom MsP na jeho vlastnú žiadosť roz-
viazaný pracovný pomer. Z tohto dôvodu bolo v mesiaci december vyhlásené 
výberové konanie na jedno miesto príslušníka MsP Kráľovský Chlmec. 
Stav príslušníkov a zamestnancov MsP k 31.12.2016:
Príslušníci MsP s odbornou spôsobilosťou: Náčelník – 1, zástupca náčelníka – 
1, policajti - 6. Civilní zamestnanci: 3 z toho: 1 administratívna pracovníčka, 2 
operátori monitorovacieho kamerového systému.
činnosť msp Kráľovský Chlmec za obdobie 01. 01. 2016 – 31. 12. 2016.
- Preventívna aktivita na úseku prevencie v doprave, dohľad nad bezpečným prí-
chodom do školy hliadkami MsP Kráľovský Chlmec, priebežné sprevádzanie školá-
kov cez frekventované a exponované priechody pre chodcov v blízkosti stredných a 
základných škôl.
- Pri objasňovaní priestupkov úzko spolupracuje s policajným zborom, obvodným 
úradom a s jednotlivými oddeleniami mestského úradu v Kráľovskom Chlmci, ako 
aj s inými organmi štátnej a verejnej správy. Vybavuje odpovede na požiadavky 
a dožiadania týchto organov a oboznamuje príslušníkov mestskej polície s nový-
mi postupmi a prijatými opatreniami pri objasňovaní priestupkov v zmysle nových 
platných predpisov.
- V rámci hliadkovej služby mestská polícia zabezpečuje doručovanie súdnych 
a exekučných zásielok a taktiež spracováva správy o povesti. V roku 2016 bolo 
doručovaných 20 súdnych a exekučných zásielok a vypracovaných 132 správ 
o povesti. Treba pripomenúť, že nie vždy je adresát zásielky pri doručovaní v 
mieste svojho bydliska, preto sa často stáva, že pokus o doručenie jednej zásielky 
vykonáva hliadka mestskej polície aj niekoľkokrát.
- V roku 2016 pokračovala spolupráca MsP Kráľovský Chlmec s Policajným 
zborom a to najmä pri zabezpečovaní kultúrnych, športových a iných spoločen-
ských podujatí, konaných na území mesta, ale samozrejme, aj pri zabezpečovaní 
verejného poriadku a pri rozsiahlejších a hromadných zákrokoch v počte 22-krát. 
- Príslušníkom dopravného inšpektorátu sme vypomáhali pri riadení dopravy 
pri dopravných nehodách. Pri získavaní poznatkov a pátraní po páchateľoch ná-
silnej a majetkovej trestnej činnosti sme spolupracovali s príslušníkmi kriminál-
nej polície (zadržaný dvaja drogový díleri).
- Pracovníkom Okresného riaditeľstva Hasičského a záchranného zboru boli 
príslušníci MsP nápomocný pri výskytoch požiarov, v mimoriadnych prípadoch 
pri živelných pohromách ale aj pri dopravných nehodách.
- Raz mesačne a podľa potreby aj viackrát sa vykonáva odchyt túlavých a zabe-
hnutých zvierat v intraviláne mesta Kráľovský Chlmec.
Na základe plánovanej streleckej prípravy na rok 2016, MsP Kráľovský Chlmec 
vykonala cvičné streľby v mesiaci apríl a október pre príslušníkov MsP.

- Za hodnotené obdobie sme neprijali žiadne sťažnosti na činnosť mestskej polície.
projeKty so ŠpeCiálnym zameraním
Kamerový monitorovací systém - pokračovanie v projekte situačnej prevencie dobu-
dovávania kamerového systému v meste Kráľovský Chlmec – nainštalovanie troch 
kamier.
Cieľ: zníženie miery extrémizmu, vandalizmu, grafity a inej protispoločenskej 
činnosti v meste. Subciele: zvýšená miera objasnenosti priestupkovosti a krimi-
nality, zvýšená miera identifikácie páchateľov vandalizmu, zvýšená miera kvali-
ty života občanov. Cieľová skupina: mládež a občania mladšieho stredného veku, 
sociálne neprispôsobiví občania, nedisciplinovaní vodiči.
V roku 2016 na projekt bola získaná finančná dotácia v sume 31 000 eur. V sú-
časnosti MsP má v prevádzke 7 kamier.
Zavedením kamerového systému sa nám podarilo znížiť počet priestupkov, ako 
aj trestných činov v meste Kráľovský Chlmec. Miesta na umiestnenie kamerové-
ho systému boli vyberané podľa najväčšej migrácie obyvateľov v meste. Obsluha 
kamerového systému je zabezpečená zaškolenými zamestnancami MsP. Zamest-
nanci sa  striedajú v časových intervaloch pri obsluhe a obrazovkách kamerového 
systému a sledujú verejný poriadok v monitorovaných lokalitách. 
V uvedenom období bola priebežne zabezpečená obmena opotrebovaných vý-
strojných súčiastok príslušníkov MsP v rámci internej smernice lS-3 Výstrojný 
poriadok MsP Kráľovský Chlmec.

spráVa o činnosti mestsKej  políCie  KráľoVsKÝ ChlmeC za roK  2016

Priestupky:

Vysvetlivky: 
§ 22 - Priestupky proti bezpečnosti a plynulosti cestnej premávky
§ 47 - Priestupky proti verejnému poriadku
§ 49 - Priestupky proti občianskemu spolunažívaniu
§ 50 - Priestupky proti majetku

felHívás! 
Királyhelmec város önkormányzata úgy határozott, hogy 2017-ben is méltatni szeretné 
az élet különböző területein kiemelkedő érdemeket szerző polgárok munkáját. 
A kitüntetések adományozására – a helyi lakosokon kívül – a városban működő intéz-
mények vezetői és alkalmazottjai, a társadalmi, a gazdasági szervezetek, az egyesületek, 
az érdekképviseleti szervek és magánszemélyek tehetnek javaslatot. A díjak odaítélésé-
ről – a javaslatok elbírálását követően – a képviselő-testület dönt. 
Királyhelmec város három kategóriában adományozhat díjakat:
 Királyhelmec Város Díszpolgára cím, 
 Királyhelmec Város Pro Urbe díj, 
 Királyhelmec Város Polgármesterének Díja
a jaVaslatoK benyújtási határideje: 2017. július 31.
Benyújtás helyszíne: Királyhelmeci Városi Hivatal, Kossuth L. u. 99, 077 01 Királyhel-
mec, titkárság, 3. emelet. 
Postai úton a Királyhelmeci Városi Hivatal, Kossuth L. u. 99, 077 01 Királyhelmec cím-
re. A borítékon tüntessék fel a „jaVaslat Kitüntetésre” megjelölést.
E-mailben a következő mail-címre: mesto@kralovskychlmec.sk 
Bővebb információ az ildiko.molnarova@kralovskychlmec.sk e-mail címen vagy a 
056/632 15 24, 0918 684 702-es telefonszámokon kérhető, ill. személyesen a városi 
hivatal szervezési és közigazgatási osztályán (II. emelet, 18. sz. iroda).
A kitüntetésekkel foglalkozó 2/2014-es általános érvényű rendelet és a javaslat forma-
nyomtatványa letölthető a www.kralovskychlmec.sk honlapról (a VZN link alatt talál-
ható meg). A kitüntetések adományozásának részletszabályai szintén megtekinthetők a 
honlapon elérhető rendeletben.

VÝzVa 
na predloženie návrhov na ocenenie 
významných osobností mesta 
Mesto Kráľovský Chlmec vyzýva občanov na predkladanie návrhov na ude-
lenie verejných ocenení mesta Kráľovský Chlmec.

Mesto Kráľovský Chlmec môže udeliť verejné ocenenia v troch kategóriách:
 Čestné občianstvo mesta Kráľovský Chlmec
 Cena mesta Kráľovský Chlmec PRO URBE,
 Cena primátora mesta Kráľovský
Náležitosti, ktoré má návrh spĺňať, upravuje VZN mesta Kráľovský Chlmec 
č. 2/2014, ktoré je  dostupné na webovej stránke mesta.

náVrhy je potrebné predložiť V termíne do  31. júla  
2017  poštou: Mestský úrad Kráľovský Chlmec, L. Kossutha 99, 077 01 Krá-
ľovský Chlmec resp. osobne: na sekretariát, III. poschodie MsÚ  v obálke 
označenej „NÁVRH NA OCENENIE“.

Bližšie informácie: ildiko.molnarova@kralovskychlmec.sk,
telefonicky:   056 63 215 24, alebo osobne: oddelenie organizačné a vnútor-
nej správy mestského úradu v Kráľovskom Chlmci, II. posch. č. 18.

a királyhelmeci városi hivatal hírei

Mgr. Jozef Kalapos
Náčelník MsP
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kertÜnk, házunk, udvarunk

újra indul a legszeBB KerT Versenye
Királyhelmec Önkormányzata ismét meghirdeti a város legszebb kertjének verse-
nyét, melynek keretében keresik és értékelik a város szépségéhez hozzájáruló ker-
teket, házakat, erkélyeket. Ezúttal is augusztus 10-ig várjuk az udvaron, kertben, 
erkélyen, bérházak előtti kertekről készült fotókat. Ezeket a Királyhelmeci Városi 
Hivatal címére küldjék postán, vagy a titkárságon adják le személyesen.
Mindkét esetben kérjük, tüntessék fel pontos címüket és telefonszámukat, hogy ké-
sőbb elérhessük a beküldőt.
A hozzánk eljuttatott fotók alapján szakértő zsűri választja ki a 3 legszebb kertet, 
amelyeket lapunkban is bemutatunk majd. Az eredményt az idei Bodrogközi Kultu-
rális Fesztivál keretében ismertetik, a nyertes jutalomban részesül.
A tavalyi versenyt Karnai Árpád nyerte meg.

znoVu súťažíme o najKrajŠiu záhradu
Mestské zastupiteľstvo v Kráľovskom Chlmci opätovne vyhlasuje súťaž o najkraj-
šiu záhradu mesta, v rámci ktorej sa hľadá a neskôr aj vyhodnotí najkrajší dom, 
záhrada, dvor, balkón.
Fotografie vašich záhrad, dvorov alebo balkónov pošlite do 10. augusta na adresu 
Mestského úradu v Kráľovskom Chlmci, prípadne ich môžete odovzdať osobne 
na jeho sekretariáte. Kvôli spätnej väzbe žiadame uviesť presnú adresu a telefón-
ne číslo.
Odovzdané fotografie bude hodnotiť odborná porota a fotografie troch víťazných záh-
rad budú uverejnené aj v mestských novinách. Výsledky súťaže budú vyhlásené na 
tohtoročnom Medzibodrožskom Kultúrnom Festivale a víťaz bude odmenený.
Víťazom minuloročnej súťaže sa stal Árpád Karnai.

átadtáK a CrossFitpályát és játszóteret
a királyhelmeci városi hivatal hírei

Ünnepélyes keretek között, a vártnál is nagyobb érdeklődés mellett nyitotta meg 
Pataky Károly polgármester április 28-án a Fő és a Kórház utca találkozásánál álló 
bérházak közelében épült crossfitpályát, amelyhez egy modern, az európai uniós 
normáknak megfelelő – részben körbekerített – játszótér is tartozik. Tavaly októ-
berben kezdődött el a crossfitpálya építése, és az eredeti tervek szerint április 14-ére 
készült volna el, ám az utóbbi hetek kedvezőtlen időjárása miatt a kivitelező nem 
tudta tartani a határidőt.
Az ünnepélyes esemény nem a megszokott, hivatalos formában zajlott. A polgár-
mester rövid beszéde után az érdeklődők – megannyi szülő és gyerek – azonnal 
birtokba vették a játszóteret. Közben Helmeczi Tibor testépítő mutatott be torna-

gyakorlatokat a tornapályán található, a 
testépítésre is alkalmas sporteszközökön. 
A jelenlévők megtudhatták, hogy a pálya 
nemcsak tornára, de testépítésre is lehe-
tőséget biztosít;  az eszközökön ugyanis 
izom- és erőnlétfejlesztő gyakorlatokat le-
het végezni. Helmeczi Tibor szakértőnek 
számít a témában, hiszen amellett, hogy 
rendszeresen tart városunkban csoportos 
crossfit edzéseket, egyre jobban teljesít a 
testépítő versenyeken is (a napokban pl. 

második helyezést ért el saját kategóriájában a Men´s Physique testépítő versenyen).
A játszótéren az átadás után még jó ideig fergeteges hangulat uralkodott. Želinský József 
gondoskodott a zenés szórakoztatásról, a gyerekek pedig a közkedvelt Disney figurák-
kal, Mickeyvel és Minnievel fotózkodhattak, akik „élőben” jelentek meg az eseményen.
A crossfitpályával kapcsolatos terv eredetileg új parkolóhelyek kialakítását is tar-
talmazta, ám a munkálatok elindítása előtt a környéken lakók egy csoportja petí-

A pálya építéséhez szükséges összeg egy részét, 25 ezer eurót pályázati forrásból sikerült előteremteni, a további 20 ezer eurót a város biztosította.

ciót juttatott el a városvezetéshez, melyben tiltakoztak a beruházás ellen. Az ügy 
kapcsán megszervezett lakossági fórumon sikerült tisztázni a félreértéseket, a viták 
azonban nem zárultak le. Pataky Károly polgármester lapunknak elmondta, szerinte 
szükség lenne a 19 új parkolóhelyre, de nem kezdenek a munkához addig, amíg az 
összes vitás kérdésben nem sikerül egyezségre jutni a lakosokkal.

TÓTHPÁL GYULA FOTÓPÁLYÁZAT 2017 
A tavalyi, első fotópályázat nagy sikerére 
való tekintettel Királyhelmec Város Önkor-
mányzata idén is meghirdeti a Tóthpál Gyu-
la Fotópályázatot. A szlovákiai magyar fo-
tográfia egyik legismertebb alakjának emlé-
ke előtt tisztelgő versenybe életkor szerint 
négy kategóriában nevezhetnek a fotósok:
I. kategória 7-10, II. kategória 11-14 éves 
gyerekek, III. kategória 15-21 évnél nem 
idősebb fiatalok, IV. felnőttek. 

Témakörök:
 A városom, ahogy én látom 
 A régióm lakosai/Minden, ami az én  
 lakóhelyem

 Kapjuk lencsevégre településünket –  
 Múlt-kor 
 Közös ünnepeink – közösségi 
 rendezvények. 

A versenybe mobiltelefonnal készített fo-
tókkal is lehet nevezni:
 Generációk együttélése,
 A környezetünk,  
 Az életképek családról, barátokról 
 témakörökben.

Nevezési díj nincs, ám egy fotós kategó-
riánként egy, illetve összesen három 

képpel vehet részt a megmérettetésen.
Mobiltelefonnal készült fotó esetében 
minimum 1600x1200 pixel, fényképező-
géppel készült kép esetében minimum 
2560x1920 pixel felbontás szükséges. A 
képeket az e célból létrehozott helmec-
fotok@gmail.com e-mail címre várjuk, a 
résztvevőnek természetesen fel kell tün-
tetnie a nevét, címét, telefonszámát és a 
kategória megnevezését is, melybe a ké-
pet megmérettette.

Beküldési határidő: 
2017. július 31.
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FÉLIDŐ
a 2014-es önkormányzati választások 
előtt bizonyára voltak konkrét elkép-
zelései arról, mit, hogyan, és milyen 
tempóban szeretne megvalósítani 
polgármesterként városunkban. elé-
gedett az eddig elért eredményekkel?
Elégedettséget érzek akkor, ha arra gon-
dolok, hogy viszonylag rövid időn belül 
sikerült konszolidálnunk Királyhelmec 
pénzügyi helyzetét, sőt ma már olyan, 
szabadon felhasználható tartalékaink is 
vannak, melyeket fejlesztésre fordítha-
tunk. Viszont a változások tempójával 
elégedetlen vagyok, ugyanis én minden 
pozitív folyamatot gyorsítani szeretnék, 
hogy a polgárok minél előbb érezzék a 
mindennapjaikban is a munkánk kedve-
ző hatását. Pedig tisztában vagyok az-
zal, hogy egy-egy pályázat kifutási ideje 
nagyon hosszú. A tervezéstől a megva-
lósításig sokszor nemhogy hónapok, ha-
nem évek telnek el. A már elnyert támo-
gatásokból megvalósítandó fejlesztések 
is kb. két év múlva fejeződnek be, és 
több olyan projektünk van, melyek el-
bírálásra várnak. Egyébként engem sze-
mély szerint az bánt a legjobban, hogy 
választási ígéretünk ellenére nem tudtuk 
100 nap alatt rendezni a kórház melletti 
lakótelepen található garázsok ügyét. A 
tulajdonjogi helyzet rendezésére mel-
lesleg lehetőségünk lett volna, de úgy 
éreztük, az adott körülmények között 
nem lett volna tisztességes az érintett 
polgárokkal szemben, ha úgy adjuk el 
a garázsok alatti földeket nekik, hogy 
közben tudjuk, fennáll annak a veszélye, 
hogy nem tudják majd megközelíteni 
tulajdonukat. Ha pedig az előző város-
vezetés által eladott földeket visszavá-
sároljuk azon az áron, melyet a jelenlegi 
tulajdonos kért tőlünk, akkor százezres 
nagyságrendű kárt okoztunk volna a vá-
rosnak. Most úgy tűnik, közelednek az 
álláspontjaink a földtulajdonossal, de 
még tisztázni kell egyes részleteket az 
előtt, hogy az adásvételre sor kerülne. 

az elmúlt két évben városvezetőként mi 
okozta önnek a legnagyobb problémát?
Az, hogy amikor részletekbe menően 
megismerkedhettünk a számadatokkal, 
rögtön kiderült, a város helyzete még 
annál is sokkal rosszabb, mint amilyen-
nek mi a választások előtt gondoltuk. A 
másik megdöbbentő tény pedig az volt, 
hogy az elmúlt években, sőt talán évti-
zedekben is, milyen szinten hagyták fi-
gyelmen kívül Királyhelmecen nemcsak 
a városházán, de a település járulékos in-
tézményeiben is az alapvető jogi, szám-
viteli és működési normákat. Arra, hogy 
egy oktatási intézménynek ne legyen 
évekig iskolatanácsa, vagy hogy a műkö-
désre szánt pénzeket fizetésekre költsék, 
szinte nem is gondoltunk. Aztán kiderült, 
nem egyedi esetekről van szó, és sajnos, 
hasonló kellemetlen meglepetések még 
manapság is érnek minket...

mely elért eredményre a legbüszkébb?
Arra, hogy a nehézségekhez és a helyzet 
komolyságához képest viszonylag gyor-
san sikerült rendbe tenni a város pénzügyi 
helyzetét. Nemcsak hogy törlesztettük a 

régi adósságokat, hanem stabil hátteret is 
teremtettünk a fejlesztésekhez. Most kb. 
fél millió euró szabadon felhasználható 
saját pénze van a városnak, melyet arra 
költhet, amire szeretné, illetve amire az 
önkormányati testület tagjai jónak látják. 
Persze, mindennek ára volt, sokszor ke-
mény, népszerűtlen megszorító intézke-
déseket kellett foganatosítanunk. 

azzal talán mindenki tisztában van, 
hogy az elért sikerekért a dicsőség, 
vagy a kudarcokért a felelősség egy 
településen soha nem egy embert illet. 
Ez egyértelmű. Ugyanakkor mindannyi-
an érezzük annak a pozitív hatását, hogy 
például Balogh Csaba személyében egy 
rátermett, szakmailag felkészült hivatal-
vezető irányítja ezt az intézményt. Az 
önkormányzat tevékenységével kapcso-
latosan pedig szintén csak pozitív jelző-
ket sorolhatok. Nemcsak az Összefogás 
színeiben mandátumot szerzők állnak 
felelősségteljesen a közügyekhez és a 
feladataikhoz, hanem a más «színek-
ben» megválasztott képviselők is konst-
ruktív ellenzékként dolgoznak. Talán 
nem is helyénvaló esetükben «ellenzék-
ről» beszélni, hisz a jó kezdeményezé-
sek kapcsán mindenkor számíthatunk az 
ő támogatásukra is. 

a városi hivatal működésével elégedett? 
Bár az intézményben számos pozitív 
változás történt, természetesen, vannak 
még tartalékaink nemcsak az ügyintézés 
hatásfokának javítása, hanem a személyi 
képességek kibontakoztatásának terén is. 

ez azt jelenti, hogy a korábbiak után 
lesznek még további személyi változá-
sok a hivatalban?
Valószínűleg igen. Persze tudom, egyes 
alkalmazottaknak nehéz volt megszok-
niuk, hogy a jelenlegi városvezetés sok 
esetben mást és másképp akar, mint a 
korábbi, de ha még manapság is olyas-
mit hallok, hogy «ezt régebben mi más-
képp szoktuk csinálni», akkor mindig 
dühbe gurulok. Főleg akkor, ha az a régi 
módszer még nem is állja ki minden 
esetben a törvényesség próbáját... Per-
sze mi sem a működő, bevált rendsze-
reken akarunk változtatni, de az új ki-
hívásoknak, elvárásoknak mindenkinek 
meg kell felelnie. A törvényesség pedig 
alapvető szempont.

a lakossági fórumok kapcsán tapasz-
talt érdektelenség, vagy más esetek 
is azt mutatják, a város polgárainak 
döntő többsége még mindig nem érzi 
úgy, hogy személy szerint nekik is fe-
lelősségük van abban, mi és hogyan 
történik ebben a városban. nem fele-
lősöket akarok keresni, de nem gon-
dolja úgy, hogy javítani kellene a la-
kosokkal folytatott kommunikáción? 
épp azért, hogy érezzék, a változások 
miattuk, értük vannak.
Nyilvánvaló, hogy mi sem csinálunk 
mindent kifogástalanul, és például a 
kommunikáció terén valóban vannak 
még lemaradásaink. A város honlapjá-
nak modernizációja folyamatban van, 

a városi újság megújult, és a lakossági 
fórumokat is azért szerveztük, hogy a 
polgárok személyesen mondhassák el 
véleményüket, kritikájukat, észrevétele-
iket. Az eredmény ismert. Mi azonban 
nem adjuk fel, hisz ez a beszélgetés is 
épp azért készül, hogy az álláspontomat 
azok is megismerjék, akik eddig nem 
vettek részt személyesen a találkozó-
kon. A fórum anyagát pedig a városi 
újság mostani számában tesszük közé, 
mint ahogyan ezt korábban is tettük.

pozitív kezdeményezés az is, hogy 
ezentúl a város új polgárait, az újszü-
lötteket köszönteni fogják, tiszteletük-
re fát ültetnek, vagy hogy a szépkorú-
akat - a 90 évnél idősebbeket - szemé-
lyesen keresik fel jókívánságaikkal. és 
úgy tudom, hasonló eseményt a háza-
sulandó fiataloknak is szerveznek. 
Igen, ezeket a dolgokat én is nagyon fon-
tosnak tartom. Ezekkel azt szeretnénk ki-
fejezni, hogy a városvezetésnek minden 
egyes polgár számít. Ezért működünk 
együtt az Idősek Tanácsával vagy épp a 
fiatalokkal, és a jövőben is keresni fogjuk 
annak lehetőségét, hogy minél szélesebb 
legyen az összefogás a településen tevé-
kenykedő különböző csoportok, szerve-
zetek, egyesületek között. A különböző 
kulturális rendezvényeket, mint például 
a mostani majálist vagy borkóstolót sem 
magunknak szervezzük, hanem a polgá-
roknak szeretnénk lehetőségeket biztosí-
tani arra, hogy szórakozzanak, és közben 
találkozhassanak, beszélgessenek egymás-
sal. Ha pedig jobb ötleteik vannak, bátran 
álljanak elő az elképzeléseikkel, a város 
biztosan támogatni fogja ezeket. Szeren-
csére egyre inkább találni ilyeneket, legfő-
képp a sport területén, de más közösségek 
részéről is kapunk megkereséseket.

az oktatási intézmények fenntartása 
a város költségvetésének közel a felét 
emészti fel. az elmúlt időszakban az is-
kolákban rendkívül turbulens folyama-
tok zajlottak. távozott mindkét alapis-
kola igazgatója, a város vezetése pedig 
deklarálta, hogy prémiumokra nem ad 
többé pluszpénzeket. a magyar alap-
iskolában pedig egy hosszú ellenőrzés 
zajlott, melynek végkifejlete máig nem 
ismert. miért kerültek az oktatási intéz-
mények ügyei a megoldandó problémák 
fontossági listáján ilyen előkelő helyre? 
Mert pont ezek voltak azok a létesítmé-
nyek, melyekben számtalan olyan hiá-
nyosságra bukkantunk, melyekre nem 
is gondoltunk. Például a városvezetés 
hatalmas összegekkel támogatta az is-
kolákat, mely pénzeket sajnos nem a 
körülmények javítására, hanem a sze-
mélyi juttatások kifizetésére költöttek el 
- mellesleg rendkívül aránytalanul. Ezt a 
pazarlást nem nézhettük tovább tétlenül, 
már csak azért sem, mert rengeteg olyan 
valós probléma van - például  a szlovák 
iskola felújítása, vagy a magyar iskola 
tornatermének a megépítése - melyekre 
komoly pénzeket kell majd költenünk. 
De félreértés ne essék, a jelenlegi ön-
kormányzat számára rendkívül fontosak 
az oktatási intézmények és az ott zajló 

folyamatok. Azt hiszem, ezt ékesen bi-
zonyítottuk akkor, amikor deklaráltuk, 
hogy a fejlesztések önrészét a város min-
denkor átvállalja, s ha kell, a megvalósí-
tásukhoz is anyagi segítséget nyújt. Ilyen 
pályázatot nemrégiben a szlovák alapis-
kola nyújtott be, a magyar pedig egy 120 
ezer euró összegű támogatást nyert el. 
Ezek megvalósításában, sőt már a pro-
jektek kidolgozásában is, mindenkor szá-
míthattak, számíthatnak a segítségünkre. 
Azt azonban hangsúlyozni szeretném, 
a mindenkori városvezetés nem a saját 
pénzét, hanem a polgárokét költi. Így a 
döntések felelőssége még nagyobb. 

ebből a választási ciklusból még kb. 
másfél év van hátra. ön a 2018-2022-
es időszakban folytani szeretné a 
megkezdett munkát?
Igen, ez a szándékom. Sőt megelége-
déssel töltene el, ha a jelenlegi csapa-
tom tagjai úgy határoznának, hogy ők is 
folytatják a képviselői munkát. Az elért 
sikerek ugyanis hangsúlyozottan nem 
egy embernek, hanem a képviselőknek 
köszönhetők. A nyugodt légkör, ami az 
önkormányzati üléseken uralkodik, a 
szakbizottságokban folyó alapos mun-
ka, a felelősséggel meghozott döntések, 
de még a konstruktív viták is mind azt 
a közös célt szolgálják, hogy Királyhel-
mec fejlődjön, hogy lépésről lépésre ér-
jünk el egyre jobb eredményeket. Megy-
győződésem, hogy ha újra a veszekedé-
sek, a széthúzás és az ellenségeskedés 
jellemezné a testületben folyó munkát, 
melyre ugye, a korábbi években bőven 
volt példa, annak csak és kizárólag a vá-
rosunk, illetve az itt élők látnák kárát.

ha a polgároktól újra bizalmat kapna, 
négy év múlva milyen sikerek elérésé-
vel lenne elégedett, és ellenkezőleg, mi 
lenne az, ami 2021-ben a legjobban 
elkeserítené polgármesterként?
Elegedett lennék, ha a jelenleg beadott 
pályázataink sikeresek lennének, és 
nemcsak az óvodákat sikerülne felújí-
tanunk, vagy a közösségi központot 
modernizálnunk - mely beruházások el-
végzésére remélhetőleg még 2018 vége 
előtt sor kerül -, hanem a kultúrházat és 
a zeneiskola épületét is rekonstruálhat-
nánk. A legboldogabb viszont akkor len-
nék, ha végre megépülne a magyar alap-
iskola tornaterme, mely nemcsak a ki-
rályhelmeci fiatalokat szolgálná, hanem 
a Bodrogköz sportéletének is egyfajta 
központja lehetne. Az utak komplex 
felújítása szintén égető feladat, de ezt a 
rendkívül költséges beruházást csak tő-
lünk független tényezők leküzdése után, 
a kanalizáció megépítését követően ér-
demes megvalósítani. Ennek ellenére 
azt szeretném, ha ezen a téren négy év 
múlva már konkrét eredményekről szá-
molhatnék be. Elkeseredett pedig akkor 
lennék, ha a hivatali ügyek intézésével 
a polgárok még akkor is elégedetlenek 
lennének, s ha 2021-ben még mindig bi-
zonygatnunk kellene az intézményeink 
vezetőinek és a lakosoknak, hogy a tör-
vények és előírások betartása mindany-
nyiunk közös érdeke.             

A mostani önkormányzati ciklusnak túl vagyunk több, mint a felén. Ez a tény magában is elegendő lenne ahhoz, hogy a városvezetés egyfajta összegzést végezzen, az első 
«félidő» után értékelje az eddigi munkát. Nemrégiben azonban Királyhelmecen egy lakossági fórum is zajlott ezzel a céllal, de erre, sajnos, viszonylag kevés polgár ment 
el. A távolmaradók tájékoztatása érdekében ezért a helyi újság mellékleteként az eseményen elhangzottakat foglaltuk röviden össze, szem előtt tartva a 2014-es voksolást 
megnyerők választási ígéreteit is. Mindenekelőtt azonban Pataky Károlyt, Királyhelmec polgármesterét kérdeztük meg az eddig eltelt évekről, sikerekről és kudarcokról. 

Beszélgetés Pataky Károly polgármesterrel
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pred komunálnymi voľbami v roku 
2014 ste mali konkrétne predstavy, 
plány,  akým spôsobom a v akom 
tempe ich ako primátor budete po-
stupne realizovať. ste spokojný s do-
terajšími dosiahnutými  výsledkami?
Cítim spokojnosť, ak myslím na to, že 
sa nám podarilo za relatívne krátky čas 
konsolidovať finančnú situáciu mes-
ta Kráľovský Chlmec, navyše máme 
v súčasnosti aj také finančné rezervy, 
ktoré môžeme využiť na ďalší vývoj 
mesta. Avšak s tempom, ktorým sa 
uskutočňujú zmeny nie som spokojný, 
pretože by som chcel všetky pozitívne 
diania urýchliť, aby občania čím viac 
pocítili pozitívne výsledky našej práce 
v ich každodennom živote.Aj keď som 
si vedomý toho, že lehoty realizácie 
jednotlivých projektov sú dlhé. Od plá-
novania po realizáciu projektov nieke-
dy uplynú nie len mesiace ale aj roky. 
Aj keď sme už získali určité zdroje na 
zveľadenie mesta na základe úspeš-
ných projektov, ich realizácia bude 
ukončená cca o 2 roky,  a máme viac 
podaných projektov, ktoré ešte čaka-
jú na odsúhlasenie. Mňa osobne mrzí 
to, že sa nám nepodarilo do 100 dní 
vysporiadať majetkové vzťahy garáží 
na sídlisku Nad nemocnicou tak, ako 
sme to sľúbili pred voľbami. Je tu stále 
možnosť vysporiadať majetkové vzťa-
hy, ale vzhľadom na vzniknutú situáciu 
a s vedomím, že možno v budúcnosti 
garáže nebudú sprístupnené kvôli prí-
stupovej cesty, ktorá nie je majetkom 
mesta, sme považovali za nefér takto 
predať pozemky pod garážami obyva-
teľov. A ak by sme odkúpili späť po-
zemky, ktoré boli predané za bývalého 
vedenia mesta, za cenu, ktorú súčasný 
majiteľ žiadal, spôsobili by sme mes-
tu škodu vo výške niekoľko 100 tisíc 
eur. Zdá sa, že sa naše stanoviská so 
súčasným majiteľom približujú, avšak 
si musíme vyjasniť všetky súvisiace 
detaily, aby sme mohli zahájiť odkúpe-
nie predmetných pozemkov.

čo Vám, ako primátorovi mesta 
spôsobilo najväčšie problémy počas 
uplynulých dvoch rokoch?
Keď sme sa detailnejšie začali zaobe-
rať s údajmi v číslach, hneď vyšlo na-
javo, že mesto je v oveľa horšej situácii 
ako sme pred voľbami predpokladali. 
Druhý škandalózny fakt bol, keď sme 
zistili, že za predchádzajúce roky, ba 
desaťročia neboli rešpektované zá-
kladné právne, účtovné a iné normy 
v rámci fungovania mestského úradu 
a ďalších rozpočtových inštitúcií. Na 
to, aby v jednej vzdelávacej inštitúcii 
nebola zriadená školská rada, alebo 
aby prostriedky vyčlenené na prevádz-
kovú réžiu boli použité na mzdy, sme 
ani nemysleli. Potom vysvitlo, že to nie 
sú ojedinelé prípady a bohužiaľ, do-
dnes nachádzame rôzne prekvapenia.

Od posledných komunálnych volieb uplynuli viac ako 2 roky, máme za sebou polovicu obdobia fungovania súčasného mestského zastupiteľstva. Nadišiel čas, aby 
vedenie mesta zrekapitulovalo „prvý polčas“ a vyhodnotilo výsledky svojej doterajšej práce. Prednedávnom bolo za týmto účelom zorganizované občianske fórum, 
ale účasť občanov bola veľmi nízka. Pre tých, ktorí sa fóra nezúčastnili zverejňujeme v prílohe mestských novín fakty, ktoré odzneli, prihliadajúc na predvolebné 
sľuby v roku 2014. Predtým sme však požiadali primátora mesta Karola Patakyho, aby zrekapituloval uplynulé roky, úspechy resp. neúspechy.

Rozhovor s primátorom mesta Kráľovský Chlmec 
Ing. Karolom Patakym

na aké výsledky ste najviac hrdý?
Na to, že vzhľadom na ťažkú a vážnu 
situáciu sa nám pomerne rýchlo poda-
rilo dať do poriadku finančnú situáciu 
mesta. Nielen, že sme vysporiadali 
obrovský dlh, ale sme vytvorili aj sta-
bilné pozadie a základ pre ďalší vývoj 
a investície. V súčasnosti má mesto cca 
500.000 eur, ktoré môže voľne použiť 
na čo bude potrebné a osožné,  po od-
súhlasení mestským zastupiteľstvom. 
Samozrejme všetko má svoju cenu a 
veľakrát sme museli prijať aj nepopu-
lárne opatrenia.

asi všetci súhlasia s tým, že za dosia-
hnutými úspechmi resp. neúspechmi 
netreba hľadať len jedného človeka.
Samozrejme. Všetci pociťujeme pozi-
tívny vplyv napr. toho, že prednosta 
nášho úradu Csaba Balogh je schopný 
odborník. S činnosťou mestského za-
stupiteľstva môžeme byť taktiež veľmi 
spokojný. Všetci poslanci pristupujú 
k svojej práci veľmi zodpovedne a aj 
poslanci, ktorý získali mandát v tzv. 
„iných farbách“ predstavujú veľmi 
konštruktívnu opozíciu.

ste spokojný s činnosťou mestského 
úradu?
Aj keď sa na úrade udialo mnoho po-
zitívnych zmien, máme ešte rezervy 
nielen pri zlepšení vybavovania úrad-
ných záležitostí, ale aj v oblasti rozvoja 
osobných schopností zamestnancov.

to znamená, že budú aj iné personál-
ne zmeny na úrade?
Pravdepodobne áno. Avšak viem, že 
niektorým zamestnancom bolo ťažké 
si zvyknúť na novú situáciu, keď vede-
nie v mnohých veciach chce niečo iné. 
Keď ešte aj dnes počujem, že „predtým 
sme to zvykli robiť tak..“, chytí ma 
zlosť. Hlavne vtedy, ak staré zaužívané 
pravidlá nie vždy sú v súlade s  platný-
mi právnymi normami... Samozrejme, 
že nechceme zmeniť dobre fungujúce 
systémy, ale novým výzvam a očaká-
vaniam musí čeliť každý. A rešpekto-
vanie zákonov je na prvom mieste.

nezáujem občanov v rámci nízkej 
účasti na občianskych fórach ale-
bo aj iné prípady poukazujú na to, 
že väčšina občanov ešte stále necíti 
osobnú zodpovednosť voči mestu a 
jeho fungovaniu. nechcem hľadať 
vinníkov, ale nemyslíte si, že by bolo 
vhodné zmeniť formu komunikácie 
s občanmi? práve preto aby poci-
ťovali, že zmeny sa robia pre nich 
a kvôli nim. 
Samozrejme, že nerobíme všetko do-
konale a napr. aj v oblasti komunikácie 
máme určité rezervy. Prebieha mo-
dernizácia webovej stránky mesta, aj 
mestské noviny sa obnovia a občianske 
fórum sme zorganizovali práve z dô-
vodu, aby občania mohli vyjadriť svoj 
osobný názor, kritiku a navrhli rieše-

nia tej, ktorej problematiky. Výsledok 
je známy. Ale my sa nevzdávame, veď 
aj tento rozhovor sa uskutočňuje preto, 
aby aj občania, ktorí sa osobne nezú-
častnili občianskeho fóra spoznali môj 
postoj. Informácie ktoré odzneli na ob-
čianskom fóre budú zverejnené v aktu-
álnom vydaní mestských novín.

Veľmi pozitívna je aj novo zavedená 
iniciatíva zo strany mesta, slávnost-
ne privítanie novorodeniatok  a za-
sadenie stromov na ich počesť. alebo 
takisto je veľmi pozoruhodné, že ve-
denie mesta osobne blahoželá obča-
nom nad 90 rokov k ich životnému 
jubileu v ich domovoch. a ak dobre 
viem, niečo podobné sa pripravuje aj 
pre novomanželov.
Áno, tieto veci považujem aj ja za veľ-
mi dôležité. Chceme tým vyjadriť, že 
pre nás je každý jeden občan rovnako 
dôležitý. Preto spolupracujeme s ra-
dou starších aj s mladými aktivistami, 
a v budúcnosti sa budeme snažiť nájsť 
príležitosti a možnosti spolupráce 
s rôznymi skupinami, organizáciami 
a spoločenstvami pôsobiacimi v na-
šom meste. Rôzne kultúrne podujatia,  
napr. ako terajší majáles, či ochutnávka 
vín, organizujeme nie pre seba, ale pre 
občanov mesta a jeho okolia. Na týchto 
podujatiach aby mali príležitosť stret-
núť sa, porozprávať  a zabaviť sa. Ak 
občania majú lepšie nápady resp. návr-
hy, treba ich smelo predložiť a mesto 
ich bude určite podporovať. Na šťastie, 
máme mnoho takýchto návrhov najmä 
v oblasti športu, ale aj iné skupiny nás 
aktívne vyhľadávajú.

do vzdelávacích inštitúcií plynie 
takmer polovica rozpočtu mesta. 
V poslednom období došlo k tur-
bulentným zmenám v jednotlivých 
inštitúciách. riaditelia obidvoch 
základných škôl sa vzdali svojich 
funkcií, a vedenie mesta deklaro-
valo, že na odmeny nebude navyše 
vyčleňovať finančné prostriedky. V 
základnej škole s vyučovacím jazy-
kom maďarským prebehla hĺbková 
kontrola, ktorej výsledky doteraz 
nie sú známe. prečo boli vzdelávacie 
inštitúcie na poprednom mieste pri 
riešení problémov mesta?
Lebo práve vzdelávacie inštitúcie boli 
tie, v ktorých sme natrafili na mnohé 
nedostatky, na ktoré sme ani nepomys-
leli. Napr. vedenie mesta  podporovalo 
školy obrovskými sumami peňazí, kto-
ré neboli použité na prevádzku a opra-
vy, ale na osobné príplatky, navyše 
veľmi nerovnomerne. Tieto nedostatky 
sme nemohli ďalej trpieť, keďže existu-
je mnoho problémov, ktorých riešenie 
je finančne veľmi náročné, ako napr. 
oprava budovy slovenskej základnej 
školy, alebo vybudovanie telocvične 
v maďarskej základnej škole. Ale aby 
nedošlo k nedorozumeniu, súčasné 
mestské zastupiteľstvo považuje vzde-

lávacie inštitúcie a v nich prebiehajúce 
procesy za veľmi dôležité. Dokázali 
sme to aj tým, keď sme deklarovali, že 
pri realizácii projektov im poskytneme 
finančnú pomoc. Slovenská škola má 
podaný jeden projekt na opravu budo-
vy a maďarská škola vyhrala v rámci 
projektu 120 tisíc eur. Pri ich vypraco-
vaní a realizácii sa mohli a aj môžu spo-
ľahnúť na našu pomoc.  Avšak chcem 
podotknúť, že vedenie mesta  používa 
nie vlastné peňažné prostriedky ale pe-
niaze občanov, preto zodpovednosť pri 
rozhodovaniach je oveľa vyššia.

zo súčasného volebného cyklu zostá-
va cca rok a pol. V rokoch 2018-2022 
by ste chceli pokračovať vo svojej za-
čatej práci?
Áno, je to môj zámer. A bol by som 
spokojný, ak by sa členovia môjho 
tímu tiež rozhodli, že budú pokračovať 
vo svojej poslaneckej činnosti naďalej. 
Za dosiahnuté výsledky a úspechy ne-
patrí vďaka len jednému človeku, ale 
všetkým poslancom. Pokojná atmosfé-
ra na zasadnutiach, usilovná práca od-
borných komisií a zodpovedné rozhod-
nutia, ale aj konštruktívne diskusie, 
to všetko prispieva k tomu, aby sme 
krok za krokom dosahovali stále lep-
šie výsledky. Som presvedčený, že ak 
by na zasadnutiach boli prítomné zasa 
len hádky a nedorozumenia, na kto-
ré máme za bývalého vedenia mnoho 
príkladov, bolo by to len v neprospech 
mesta a jeho občanov.

ak by ste znova získali dôveru ob-
čanov, o 4 roky s ktorými dosiahnu-
tými úspechmi by ste boli spokojný 
resp. čo by Vás v roku 2021 ako pri-
mátora najviac zarmútilo.
Bol by som spokojný, ak by všetky pro-
jekty podané mestom boli úspešné, ak 
by sa  podarilo  zrekonštruovať obidve 
materské škôlky, zmodernizovať ko-
munitné centrum, ktoré by mohlo byť 
zrealizované už v roku 2018, zrekon-
štruovať mestské kultúrne stredisko 
a budovu základnej umeleckej školy. 
Bol by som však najšťastnejší, keby sa 
podarilo konečne vybudovať telocvič-
ňu v maďarskej základnej škole, ktorá 
by slúžila nielen občanom nášho mes-
ta, ale bola by aj centrom športového 
vyžitia v celom Medzibodroží. Kom-
pletná oprava ciest je tiež veľmi súrna 
záležitosť, ale túto nesmierne vysokú 
investíciu by bolo možné zrealizovať 
až po zavedení kanalizácie v celom 
meste. Napriek tomu by som bol rád, 
keby som o 4 roky  o tom mohol roz-
právať ako o dosiahnutom výsledku. 
Smutný by som bol vtedy, ak by aj o 4 
roky boli občania nespokojní s vyba-
vovaním svojich úradných záležitostí 
a keby aj v roku 2021 by sme museli 
stále dokazovať vedúcim jednotlivých 
inštitúcii a občanom, že dodržiavanie 
zákonov a predpisov je spoločným zá-
ujmom každého z nás.
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A kórház feletti lakótelepen lévő garázsok 
tulajdonjogi viszonyainak rendezése 100 
napon belül. 
Az ügyintézés során kiderült, hogy az előző 
városvezetés működése alatt a garázsokhoz 
vezető utakat a végrehajtó eladta. Emiatt 
sajnos elhúzódik az ügy rendezése, az épít-
kezési engedély kiadásának egyik feltétele 
ugyanis a garázsok megközelíthetőségének 
biztosítása, ami bekötő utak nélkül szinte 
lehetetlen. Szerettük volna visszavásárolni 
a bekötő utakat a jelenlegi tulajdonostól, aki 
feljelentést tett az ügyészségen, a parcelláért 
pedig extrém magas árat kér. A szóban forgó 
földtulajdonos egy másik ügy kapcsán felje-
lentést is tett az ügyészségen, ám a kerületi 
és a járási ügyész is nekünk adott igazat.

Modern, az európai uniós normáknak meg-
felelő játszóterek kialakítása.
Egy komplex játszótér (crossfitpálya és 
játszótér) megépítésére a támogatási ké-
relmünk alapján a tőketerebesi kihelyezett 
kormánygyűlésen 25 000 euró támogatást 
kaptunk, a további 20 ezer eurót a város 
biztosította. Az elkészült crossfitpályát idén 
április végén adtuk át. A város nemrégiben 
új pályázatot adott be egy új játszótér kiala-
kítására, 13 ezer euró értékben.

Autóbusz vásárlása a városban működő kul-
turális, civil és sportszervezetek részére
Munkánk során kiderült, hogy néhány vá-
lasztási programpontot gazdasági szempontból 
nem lett volt előnyös megvalósítani az eredeti 
elképzelés szerint. Ez vonatkozik az autóbusz 
vásárlásával kapcsolatos tervünkre is. Szak-
ember bevonásával elemeztük a korábbi szá-
mításokat és kiderült, hogy egy új autóbusz 
vásárlása nem lenne kifizetődő, a fenntartása 
és karbantartása ugyanis nagyon sokba kerül. 
Anyagi szempontból sokkal előnyösebb, ha 
az egyes utakhoz autóbuszt bérlünk. Sikerült 
azonban új buszjáratot indíttatnunk Fejszésre, 
ennek köszönhetően az iskolások minden hét-
köznap iskola után, kora délután hazajutnak.

Új munkahelyek létrehozása – a szlovák 
pártok és képviselők segítségével
A város állami támogatást kapott 2015-ben 
a közösségi központ létrehozásához, amely 
5 személy számára biztosított munkahelyet 
áprilistól novemberig. Két évvel ezelőtt tá-
mogatást nyertünk a munkaügyi hivataltól 
áprilisban 25, októberben pedig 29 személy 
foglalkoztatására is. A közeljövőben indul 
egy állami program, amely lehetővé teszi, 
s egyben finanszírozza 4-5 szociális terep-
munkás alkalmazását, idén júniustól pedig 
ismét működni fog a közösségi központ. A 
szociális terepmunkára és közösségi köz-
pont működésére beadott sikeres pályáza-
toknak köszönhetően 9 személyt foglalkoz-
tathatunk előreláthatólag 2019 végéig.

A magyar alapiskola tornatermének befeje-
zése, valamint az iskolaudvar kialakítása
Az elmúlt években kifizetett, korábban 
felhalmozott adósságok összege (kb. 1,3 
millió euró) fedezhette volna egy korszerű 
tornaterem megépítésének költségeit. Az 
adósságot rendeztük, a tornaterem befeje-
zésére szükséges összeget pályázati úton 
szeretnénk megszerezni, ezért folyamato-
san keressük a pályázati és egyéb lehető-
ségeket. Tárgyalásokat folytattunk Soltész 
Miklós egyházi, nemzetiségi és civil társa-
dalmi kapcsolatokért felelős államtitkárral, 
akitől ígéretet kaptunk arra, hogy közbenjár 
az ügyünkben, de egyelőre nem jelezte az 
újabb találkozónk időpontját. 

A közbiztonság javítása – a Biztonságos vá-
ros elnevezésű program megvalósítása
Az elmúlt időszakban Királyhelmecen ki-
mutathatóan javult a közbiztonság, amihez 
a kamerarendszer használata is hozzájárul. 
Egy sikeres pályázatnak köszönhetően nem-
régiben új kamerákat szereltek fel a Kórház 
és a Rákóczi utca kereszteződésében, az 
egyik országos áruházlánc helyi boltja előtti 

körforgalom közelében, valamint a Štefánik 
és a Stadion utca találkozásánál is.
Az iskolák közelében lévő gyalogosátkelők 
meglehetősen forgalmas helyen találhatók, 
ezért tanítási napokon a reggeli órákban 
rendőreink az adott területen felügyelik a 
gyermekek biztonságos átkelését.
A Királyhelmeci Városi Rendőrség munkatár-
sai tavaly önvédelmi továbbképzésen vettek 
részt azzal a céllal, hogy szakszerű önvédelmi 
technikákat, fogásokat sajátítsanak el, növelve 
ezzel fizikai erőnlétüket, továbbá rendszeresen 
vesznek részt lőgyakorlatokon. 
Rendőreink munkáját áprilistól egy új Dacia 
Duster típusú szolgálati jármű segíti. A na-
gyobb városi rendezvényeken, fesztiválokon 
ezentúl a nagykaposi, tiszacsernyői és tőkete-
rebesi városi rendőrség segítségére is számít-
hatunk, miután rendőreink együttműködési 
megállapodást írtak alá az említett városokkal.  

A közvilágítás modernizációja
A közvilágítás korszerűsítésére a város pályá-
zatot nyújtott be, a támogatás lehetővé tette, 
hogy 237 lámpatestet korszerű LED izzókkal 
lássunk el, valamint 32 új lámpatestet is elhe-
lyeztünk. A munkálatok során 269 kandelábert 
is lecseréltünk, és a régebbi, nagyfogyasztá-
sú izzók helyére korszerű, energiatakarékos 
LED-izzók kerültek. A fejlesztés akár 20-22 
ezer eurós megtakarítást eredményezhet éves 
szinten a városnak.

Ökováros kialakítása 
Az illegális szemétlerakatok felszámolására a 
város pályázat útján 47 147 eurót, egy további 
pályázaton pedig 57 000 eurót nyert el. A támo-
gatásnak köszönhetően sikerült felszámolnunk 
négy illegális szemétlerakatot a Kossuth és Vá-
sártér utcában, valamint a kertövezetben. A vá-
ros idén is nyújtott be pályázatot a Környezet-
védelmi Alaphoz az illegális szemétlerakatok 
felszámolására 60 ezer euró összegben.

A helyi kórház megmaradásának illetve fej-
lesztésének segítése
A kórház nincs a város tulajdonában, de jól 
működő, partnerségi kapcsolat van a város és 
az intézmény között. Tavaly egy sikeres pályá-
zatnak köszönhetően a kórházat új diagnoszti-
kai és orvosi eszközökkel szerelhették fel. 

Az esővíz- és szennyvízelvezető csatornaháló-
zat fokozatos kiépítése a város egész területén
A Kelet-szlovákiai Vízművek Rt. pályáza-
tának köszönhetően – a jelenleg rendelke-
zésünkre álló információk szerint – a közel-
jövőben megkezdődhet a csatornahálózat 
kiépítése a város egész területén. 

Heti 2 órában ingyenes jogi tanácsadás 
a királyhelmeci polgárok számára
Pandy Péter, a város által megbízott jogász 
heti 2 órában ingyenes jogi tanácsadást tart 
a királyhelmeci polgárok számára.

Az ifjúsági sport támogatása – új létesítmé-
nyek kialakítása
Tavaly új edzője lett az ifjúsági csapatnak Bá-
nyácski Kornél személyében. A nemrégiben 
átadott crossfitpálya az ifjúsági sport támo-
gatására is alkalmas. Nemrégiben felújítot-
tuk a műfüves pályát. Pénzügyi támogatást 
nyújtunk a városban működő karate klub, 
a helyi testépítők (akik rangos versenyeken 
képviselik városunkat), valamint a helyi tol-
laslabdázók és a lábteniszezők számára is. 
Az elmúlt két évben több új, a sporttal kap-
csolatos kezdeményezés indult (pl. Mikulás 
futás, Brutál-futás, Boot-camp maraton stb.).

Diáktanácsok, vállalkozói és nyugdíjas ta-
nácsadói szervek létrehozása
2015-ben megalakult a Királyhelmeci Ifjúsági 
Tanács, amely aktívan működik (a napokban 
zajlott az Ez rólad szól c. tehetségkutató ver-
seny). Az Idősek Tanácsa szintén két évvel ez-
előtt alakult meg, tagjai 2-3 havonta üléseznek. 

A szlovák alapiskola épületének komplex 

felújítása
Az iskola épületének felújítását pályázati 
támogatásból szeretnénk megvalósítani. A 
tornaterem felújítására a város idén 30 ezer 
eurót nyert, az összeg lehetővé tette a torna-
terem padlózatának felújítását. Nemrégiben 
pályázatot adtunk be oktatási módszerek, 
műhelyek, laboratóriumok fejlesztésére. 
Az igényelt összeg 191 ezer euró. Az épület 
felújítására továbbra is várjuk a megfelelő 
pályázati kiírást.

Az előző városvezetés az elmúlt években 
óriási tartozást halmozott fel. A fennmaradt 
tartozást az elmúlt két évben rendeztük, és a 
város peres ügyei is lezárultak. 

A városi utak, járdák felújítása. Elkerülő út 
építése.
Az elkerülő út megépítése a megye hosszú 
távú fejlesztési programjának részét képezi. 
Az utak, járdák felújítását nem lenne éssze-
rű addig elvégezni, míg nem fejeződnek be 
a csatornahálózat kiépítésével, a gázveze-
tékek cseréjével és a közeljövőben történő 
új telefonhálózat kiépítésével kapcsolatos 
munkálatok, melyek során az utak burko-
latát megbontják. Idén áprilisban 45 ezer 
eurót fordítottunk az utak karbantartására, 
kátyúk javítására. 

Új parkolóhelyek kialakítása
Új parkolóhelyeket alakítottunk ki a Mai-
láth múzeum mögött (8 helyet) az Ady 
Endre (12 helyet) és a Kossuth utcán (25 
helyet), de újabbak kiépítését is tervezzük a 
régi „OPP” épülete mögött. A kórház fölötti 
lakótelepen idén tervezzük egy 18 és egy 20 
férőhelyes parkoló kiépítését. A városháza 
keleti oldalán lévő parcellán tavaly nyáron 
kiépült az első, huszonöt férőhelyes parko-
ló. A Štefánik utca bal oldalán lévő park egy 
részén újabb, 80 férőhelyes parkoló építé-
sét tervezzük. A crossfitpálya közelében új 
parkolót szerettünk volna kiépíteni, de az 
utcában élők aláírásgyűjtésbe kezdtek, hogy 
tiltakozásukat ily módon is kifejezzék a 
döntés ellen. Mivel továbbra is úgy véljük, 
hogy szükség van az új parkolóra, szeret-
nénk tárgyalásokat folytatni a lakosokkal, 
ám ha a véleményük továbbra sem változik, 
a tervet egyelőre nem valósítjuk meg.

A városi művelődési központ épületének 
korszerűsítése. A Hősök tere felújítása
A művelődési központ felújítását pályázati 
támogatásból szeretnénk megvalósítani, a 
Hősök terének környékét állami vagy euró-
pai uniós hozzájárulásból tennénk rendbe. A 
beadott pályázataink elbírálás alatt vannak.

A történelmi egyházakkal való szoros együtt-
működés fiataljaink nevelése érdekében
Fontos feladatunknak tartjuk a történelmi 
egyházakkal való partneri viszony mélyí-
tését. Együttműködésünk eredménye volt 
a református egyházzal közösen szervezett 
tavaly szeptemberi kiállítás, közreműköd-
tünk a római katolikus templom oltárának 
felszentelésénél, és aktív szerepet vállalunk 
a görög katolikus templom közeljövőben 
megvalósuló modernizálásánál. Az idei 
Bodrogközi Kulturális Fesztivál vasárnap-
ján ökumenikus istentiszteleten vehetnek 
majd részt az érdeklődők.

A zsinagóga épületének felújítása után hang-
versenyterem kialakítása az ingatlanban
Tervezzük a zsinagóga épületét helyreállítá-
sát, amelyre most már sor kerülhet, miután 
az épület nemrégiben a város tulajdonába 
került. 2015-ben rendkívül jutányos áron 
– 6000 euróért megvásároltuk a gazdasági 
minisztériumtól az évtizedek óta üresen álló 
épületet és a hozzá tartozó telket. Folyama-
tosan keressük a pályázati lehetőségeket az 
épület modernizálására, hiszen a felújított 
zsinagóga – azon túl, hogy a város arculatát 
javítaná – remek helyszín lenne például kul-
turális programok megszervezésére, galéri-

aként, múzeumként és akár hangversenyte-
remként is működhetne. Jelenleg egy svájci 
partnerrel folytatunk tárgyalásokat. 

Urnakert kialakítása az új köztemető terü-
letén
A temető területét kb. egy hektárral bővítet-
tük, az új parcellán 623 új sírhelyet alakítot-
tunk ki. Az urnakert kialakítására sajnos nem 
tudunk pályázni, mivel a halottasház nem 
számít középületnek, de igyekszünk saját 
forrásból szakaszosan megoldani a felújítá-
sával és az urnakert kialakításával kapcsola-
tos munkálatokat. Idén 68 ezer eurót különí-
tettünk el a költségvetésben erre a célra. 

A végrehajtás alá vont városi földterületek zá-
rolásának feloldása – a kertövezetben található 
parcellák tulajdonjogi viszonyainak rendezése
Mivel az adósságot rendeztük, a város ellen 
megszűnt a végrehajtási eljárás. A kertövezet-
ben található parcellák tulajdoni viszonyai-
nak rendezése továbbra is folyamatban van.

A nyugdíjasok étkeztetése, házhozszállítás 
biztosítása
Jelenleg 14 nyugdíjas számára biztosítjuk 
az ebéd házhozszállítását. A város házi gon-
dozói szolgálatot működtet, hogy az erejé-
ben megfogyatkozott, mások segítségére 
szoruló személyek otthonukban maradhas-
sanak, és egy segítőt kapjanak. A szolgál-
tatást az erre szakosodott 11 gondozónő a 
munkatörvénykönyv szerint munkaviszony 
formájában végzi. 
Ettől az évtől a 90 év fölötti polgárokat a 
város vezetői otthonukban köszöntik fel. Az 
eseményről fotóval ellátott tudósítást köz-
lünk a városi lapban, ahol a köszöntött szép-
korú személyeket is bemutatjuk. Idén ősztől 
tervezzük a 70 év fölötti polgárok köszön-
tését is. Jövő évtől a 62 éven felüli lakosok 
kedvezményt kapnak: minden nyugdíjas 
korú polgárnak csak a jelenlegi szemétdíj 
felét kell majd fizetnie.
A nyugdíjas napközi otthon létrehozásával 
egyelőre nem tudtunk foglalkozni, azonban 
jó a kapcsolatunk a nyugdíjasok klubjával, 
melyet rendszeresen támogatunk. 

Bodrogközi Turisztikai Információs Köz-
pont létrehozása
A központ létrehozása továbbra is terveink 
között szerepel, ám ez nem csupán Király-
helmec város feladata – ahhoz, hogy a köz-
pont létrejöhessen, szükség lenne a környék 
településeinek összefogására. A kormány a 
Tőketerebesi járás fejlesztési akciótervében 
725 ezer eurót hagyott jóvá Királyhelmec-
nek, ebből az összegből tervezzük az „OPP” 
épület felújítását is, amelyben helyet kapna 
többek között a Bodrogközi Turisztikai In-
formációs Központ is.

Az egykori kuglizó épületének hasznosítása
Kiderült, hogy a romossá vált épületet nem 
lehet felújítani, sem hasznosítani, így elfo-
gadtunk egy telekcserére vonatkozó ajánla-
tot, melynek köszönhetően a város tulajdo-
nába kerülhet egy a Csonkavár közelében 
lévő földterület. Amennyiben az értékesítés 
során kiderül, hogy az ingatlan értéke ma-
gasabb a cserére szánt terület értékénél, ab-
ban az esetben a többlet összeget a felajánló 
félnek ki kell fizetnie.

Kistérségi akciócsoport és vállalkozássegí-
tő központ létrehozása
2015 júliusában megalakult a Bodrogközért 
Társulás, melynek Pataky Károly lett az el-
nöke. A társulás Pataky Károly polgármes-
tert delegálta a megye mellett működő re-
gionális társulásba (Regionálna integrovaná 
územná stratégia), amely az európai uniós 
támogatások felhasználását koordinálja. A 
kistérségi akciócsoport a közeljövőben fel-
újítandó „OPP” épületben működik majd.

Megvalósult, részben megvalósult 
Az ügy megvalósítása folyamatban van

Egyelőre nem állt módunkban megvalósítani

A 2017. április 7-én megtartott lakossági fórumon Pataky Károly polgármester beszámolt az önkormányzat eddigi munkájáról és az ez idő alatt elért eredményekről. 

A beszámolóról készült videofelvétel megtekinthető a város FB oldalán:
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Vysporiadanie majetkových vzťahov 
garáží na sídlisku Nad nemocnicou do 
100 dní.
Počas vybavovania vysporiadania sa 
zistilo, že za predchádzajúceho vede-
nia mesta exekútor predal aj prístupo-
vú cestu ku garážam. Táto skutočnosť 
podstatne predĺži vysporiadanie, keďže 
jednou z podmienok vydania stavebné-
ho povolenia je zabezpečenie prístupu 
ku garážam, čo bez prístupovej cesty je 
nemožné. Mesto od súčasného  vlastní-
ka chcelo odkúpiť pozemok pod prístu-
povými cestami, ten však podal podnet 
na prokuratúru a za príslušnú parcelu 
žiada od mesta extrémne vysokú cenu. 
Prokurátor dal za pravdu mestu, a prí-
pad bol postúpený na krajský súd.

Výstavba moderného detského ihriska 
v súlade s európskyminormami.
Na výjazdovom rokovaní vlády, ktoré sa 
uskutočnilo v Trebišove bolo na základe 
žiadosti mesta, na výstavbu komplexné-
ho detského ihriska (crossfitt a detské 
ihrisko) vládou vyčlenených 25 tisíc eur 
a ďalších 20 tisíc eur zabezpečilo mesto 
z vlastných zdrojov. Detské ihrisko bolo 
dokončené a slávnostne odovzdané 29. 
apríla tohto roku.
V súčasnosti mesto podalo projekt na 
výstavbu ďalšieho detského ihriska 
v hodnote 13 tisíc eur.

Nákup autobusu na zabezpečenie čin-
nosti kultúrnych, civilných a športo-
vých organizácií.
V priebehu pôsobenia súčasného vede-
nia mesta vysvitlo, že niektoré progra-
mové body nie je možné z ekonomické-
ho hľadiska uskutočniť podľa pôvod-
ného plánu. Vzťahuje sa to aj na nákup 
autobusu. Na základe konzultácie s od-
borníkom sme dospeli k záveru, že ná-
kup nového autobusu by nebol výhod-
ný, nakoľko jeho prevádzka a servis sú 
finančne veľmi náročné. Z ekonomic-
kého hľadiska je omnoho výhodnejšie, 
ak sa na jednotlivé cesty autobus bude 
naďalej prenajímať. 
Zabezpečili sme zavedenie nového au-
tobusového spojenia do Fejszés, vďaka  
ktorému sa dochádzajúci školáci cez 
pracovný týždeň dostanú po skončení 
vyučovania autobusom domov. 

Vytvorenie nových pracovných miest 
– za pomoci slovenských politických 
strán a poslancov
V roku 2015 bola mestu vyčlenená štát-
na podpora na vytvorenie komunitné-
ho centra, ktorá zabezpečila 5 osobám 
zamestnanie od 1.4.2015 do 30.11.2015. 
Mesto pred dvoma rokmi získalo tak-
tiež podporu od úradu práce a mohlo 
zamestnať v apríli 25 ľudí a v októbri 
29 ľudí. V blízkej budúcnosti sa zaháji 
štátny program, ktorý umožní zamest-
nať a financovať prácu 4 až 5 sociálnych 
terénnych pracovníkov a od júna toh-
to roku opätovne zaháji svoju činnosť 
komunitné centrum. Vďaka úspešným 
projektom budeme môcťzamestnať 9 
ľudí až do konca roku 2019.

Dokončenie telocvične na základnej 
škole s vyučovacím jazykom maďar-
ským a úprava školského dvora
V minulosti nahromadený obrovský 

Dňa 7.4.2017 primátor mesta Ing. Karol Pataky na uskutočnenom občianskom fóre informoval občanov o plnení volebného programu a o doterajších dosiahnutých 
výsledkoch mestského zastupiteľstva:

dlh mesta (cca 1,3 mil. eur)  mohol byť 
zdrojom pre financovanie modernej te-
locvične. Súčasné vedenie dlh mesta 
splatilo, a financie na výstavbu novej 
telocvične budeme musieť zabezpečiť 
z rôznych projektov, alebo iných alter-
natívnych zdrojov. V súčasnosti vedie-
me rokovania so štátnym tajomníkom 
zodpovedným za spoločenské vzťahy 
medzi cirkevnými, národnostnými a ci-
vilnými organizáciami Miklósom Sol-
tészom, ktorý prisľúbil pomoc pri vy-
bavovaní predmetnej záležitosti, ale ter-
mín ďalšieho stretnutia ešte neoznámil.

Zlepšenie verejnej bezpečnosti – Reali-
zácia programu Bezpečné mesto
Efektívnejšie využitie kamerového 
systému prispelo k zlepšeniu verejnej 
bezpečnosti na území  Kráľovského  
Chlmca.
Priechody pre chodcov v blízkosti škôl 
sa nachádzajú vo veľmi frekventova-
ných lokalitách, preto na bezpečný 
priechod detí cez cestu v ranných hodi-
nách počas vyučovacích dní dohliadajú 
mestský policajti.
Vďaka úspešnému projektu mesto moh-
lo nainštalovať nové kamery na ulice 
Nemocničná a Rákocziho, ku kruhové-
mu objazdu v blízkosti supermarketu, 
a na miesto, kde sa stretávajú ulice Šte-
fánika a Pri Štadióne.
V priebehu minulého roka mestskí po-
licajti absolvovali špecializovaný kurz 
sebaobrany, aby si zdokonalili, príp. 
osvojili špeciálne techniky sebaobrany 
a tiež sa pravidelne zúčastňujú na stre-
leckej príprave. Od začiatku mesiaca 
apríl pomáha mestským policajtom pri 
výkone ich činnosti aj nové služobné 
vozidlo Dacia Duster. Na základe uzat-
vorenej dohody o spolupráci pri väčších 
podujatiach organizovaných mestom, 
vypomáhajú aj mestskí policajti z Veľ-
kých Kapušian a z Čiernej nad Tisou.

Modernizácia verejného osvetlenia
Finančná podpora získaná v rámci ús-
pešného projektu umožnila,aby bolo 
237existujúcich svietidiel opatrených 
novými LED žiarovkamia umiestnenie 
32 nových svietidiel, vymenili sa tiež 
výložníky a konzoly v počte 269 kusov. 
Zrealizovaná  modernizácia verejného 
osvetlenia by malamestu priniesť úspo-
ru vo výške 20 až 22 tisíc eur ročne.  

Vybudovanie ekologického mesta
Na likvidáciu existujúcich čiernych sk-
ládok odpadu mesto v rámci úspešného 
projektu vyhralo 47 147 eur a v rámci 
ďalšieho podaného projektu 57 tisíc eur. 
Vďaka týmto dvom projektom sa poda-
rilo zlikvidovať 4 ilegálne skládky na 
ulici Kossutha, Trhoviska a v záhrad-
kárskej lokalite mesta. Aj v súčasnosti 
je podaný projekt na Environmentálny 
fond, za účelom získania finančných 
prostriedkov na likvidáciu ďalších ile-
gálnych skládok vo výške 60 tisíc eur.

Podpora fungovania miestnej nemoc-
nice
Nemocnica nie je vo vlastníctve mes-
ta, s inštitúciou však udržujeme veľmi 
dobré partnerské vzťahy. V minulom 
roku, vďaka úspešnému projektu bola 
nemocnica vybavená novými diagnos-

tickými zdravotníckymi pomôckami.

Postupné vybudovanie kanalizácie v ce-
lom meste
Podľa aktuálnych informácií, vďaka ús-
pešnému projektu Východoslovenské-
ho vodárenského priemyslu v blízkej 
budúcnosti sa na celom území mesta 
začnú práce za účelom vybudovania ka-
nalizácie.

Dvojhodinové týždenné bezplatné práv-
ne poradenstvo pre občanov mesta
Mestom poverený právnik JUDr. Peter 
Pandy poskytuje bezplatné právne po-
radenstvo občanom mesta týždenne,  
v časovom rozmedzí 2 hodín.

Podpora športu a vytvorenie nových or-
ganizácii
V priebehu minulého roka sa novým 
trénerom futbalového tímu mladších 
stal Kornél Bányácski. Nedávno odo-
vzdané crossfit ihrisko bude slúžiť tiež 
na podporu mladých športovcov. Bolo 
obnovené aj ihrisko s umelým trávni-
kom, poskytujeme tiež finančnú pod-
poru športovým organizáciám fungujú-
cim na území  mesta, ako napr. karate 
klub, bedminton, nohejbal a  miestny 
kulturisti. V posledných 2 rokoch bolo 
zorganizovaných  niekoľko nových 
športových podujatí pre občanov mesta, 
ako napr. Mikulášsky beh, Brutál beh, 
Boot-campmaraton a ďalšie.

Vznik nových organizácii  Rada študen-
tov, Rada starších a Rada podnikateľov
V roku 2015 bola založená Rada štu-
dentov Kráľovského Chlmca (KIT), 
ktorá vyvíja aktívnu činnosť (v uplynu-
lých dňoch úspešne zorganizovali súťaž 
mladých talentov „Ez rólad szól“). Rada 
starších bola založená tiež pred dvoma 
rokmi, a jej členovia sa schádzajú 2 až 
3 - krát do mesiaca.

Počas bývalého vedenia mesta  sa  na-
hromadil obrovský dlh, ktorý sa nám 
podarilo počas 2 rokov vysporiadať 
a zdedené neukončené  právne spory 
ukončiť.

Oprava ciest a chodníkov. Výstavba 
obchvatu
Výstavba obchvatu mesta  je predme-
tom dlhodobého plánu VÚC. Moder-
nizácia a vynovenie ciest a chodníkov 
na území mesta by bola neefektívna 
do doby, kým sa neukončia práce sú-
visiace s výstavbou kanalizácie, ply-
novodu a telekomunikácie v rámci kto-
rých budú cesty a chodníky rozbúrané. 
V apríli tohto roku sme na opravu ciest 
minuli 45 000 eur.

Vytvorenie nových parkovacích miest
Nové parkovacie miesta sa vytvorili 
za budovou regionálneho múzea na ul. 
Majlátha (8 miest), na ulici E. Adyho 
(12 miest), na ulici Kossutha (25 miest) 
a plánujeme ich vytvoriť aj za budovou 
starého „OPP“. Na sídlisku Nad nemoc-
nicou plánujeme vytvoriť 18 a následne 
20 parkovacích miest. Pri mestskom 
úrade sa vytvorilo 25 nových parkova-
cích miest. Mesto pri námestí Millennia 
plánuje ešte zrealizovať výstavbu 48 
nových parkovacích miest. Máme tiež 

v pláne pri ulici Štefánika vybudovať 
miestne parkovisko s 80 -timi parkova-
cími miestami. Pri crossfitt ihrisku sme 
mali v pláne vytvoriť nové parkovacie 
miesta, ale  obyvatelia priľahlých by-
toviek s týmto zámerom nesúhlasili a 
začali zbierať podpisy proti vybudova-
niu parkoviska. Zastávame názor, že by 
bolo vhodné pokračovať v našom záme-
re výstavby parkoviska, a preto budeme 
naďalej rokovať s obyvateľmi. V prípa-
de, že ani potom nezmenia svoj názor, 
dočasne upustíme od jeho realizácie.

Modernizácia mestského kultúrneho 
strediska. Vynovenie námestia Hrdinov.
Modernizáciu kultúrneho strediska 
a námestia Hrdinov plánujeme usku-
točniť z projektov a európskych fondov. 
Podané projekty sú zatiaľ  prehodnoco-
vané.

Úzka spolupráca s historickými cirkva-
mi pri výchove mladej generácie
Považujeme za veľmi dôležité úzko 
spolupracovať s jednotlivými cirkvami. 
Výsledkom spolupráce s reformovanou 
cirkvou bolo zorganizovanie výstavy 
v septembri, boli sme prítomní pri po-
svätení oltára v rímskokatolíckom kos-
tole, a v blízkej budúcnosti sa aktívne 
zapojíme do modernizácie gréckokato-
líckeho kostola. V rámci Medzibodrož-
ského kultúrneho festivalu sa záujemco-
via majú možnosť zúčastniť ekumenic-
kej svätej omše.

Rekonštrukcia synagógy a vytvorenie 
koncertnej sály v jej priestoroch
Keďže budova je už vlastníctvom mes-
ta, zrekonštruovanie synagógy v blízkej 
budúcnosti  sa môže zahájiť jej rekon-
štrukcia. V roku 2015 sa nám podarilo 
odkúpiť budovu a priľahlý pozemok od 
ministerstva hospodárstva za veľmi vý-
hodnú cenu 6 tisíc eur. Hľadáme zdroje 
na modernizáciu nehnuteľnosti, ktorá 
by mohla v budúcnosti slúžiť ako ga-
léria, múzeum, či koncertná sála,  ako 
miesto vhodné na organizovanie rôz-
nych kultúrnych podujatí. V súčasnosti 
ohľadne financovania rekonštrukcie ve-
dieme rokovania so švajčiarskym par-
tnerom.

Vytvorenie urnového hája na novom 
cintoríne
Rozšírili sme rozlohu cintorína o cca 
1 hektár, na novej parcele sme vytvo-
rili 623 miest na hroby. Na vytvorenie 
urnového háju – miesta pre urny, nie 
je možné získať finančné prostried-
ky z projektov, keďže dom smútku sa 
nepovažuje za verejnú budovu. Nap-
riek tomu sa budeme snažiť postupne 
vyriešiť modernizáciu domu smútku 
a vytvorenie urnového hája z  vlastných 
zdrojov. V súčasnosti pre tento účel 
z rozpočtu mesta bolo vyčlenených 68 
tisíc eur.

Odblokovanie exekučného príkazu na 
mestské pozemky – vysporiadanie ma-
jetkových vzťahov pozemkov v záhrad-
kárskej oblasti
Po vysporiadaní dlhu bolo exekučné 
konanie voči mestu ukončené. Záleži-

Pokračovanie na 12. strane
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BALOGH CsABA HIvATALveZeTŐ BesZÁmOLÓjA

pénzügyi konszolidáció, adósságcsökkentés, peres ügyek

- 2015 novemberében kifizettük a legnagyobb terhet jelentő adósság utol-
só részletét, ennek köszönhetően megszűntek a végrehajtási eljárások a várossal 
szemben, melyek az elmúlt években több pályázati lehetőségtől is megfosztották 
Királyhelmecet. 
- Tavaly, kilenc év után először, Királyhelmecen nem költségvetési provizórium-
mal indult az év, hanem időben elfogadott, reális kiadási és bevételi tételeket tar-
talmazó költségvetéssel.  
- A korábbi adósságok törlesztésére elkülönített 200 ezer eurós tartalékalapot 
hoztunk létre. 
- Egy kivételével sikerült lezárni a város korábbi peres ügyeit, az elvesztett pe-
rekben megítélt összegeket kifizettük, és a további veszteségek minimalizálá-
sa céljából a lehető legtöbb esetben peren kívüli megegyezésre törekedtünk. A 
FÚRA szemétszállító cégnek a követeléssel, perköltségekkel és késedelmi kama-
tokkal együtt összesen 140 ezer eurót voltunk kénytelenek kifizetni. A szemétlera-
kat ügyében folyó perekben összesen 21 800 eurót fizettünk ki Szentes községnek.
- Döntés született arról, hogy leírjuk a könyvelésből a korábbi önkormányza-
tok által tervezett, de meg nem valósított beruházásokkal kapcsolatos kiadásokat 
(532 407 euró), amely az elmúlt években könyvelési tételként szerepelt a város 
költségvetésében. Ezzel újabb lépést tettünk az örökölt problémák megoldása felé, 
ugyanakkor reálisabb képet kaptunk a város anyagi helyzetéről.
- Megkezdtük az ingatlan-nyilvántartás adatainak ellenőrzését. Légi felvételek 
és grafikus programok segítségével igyekszünk kiszűrni a nem fizetőket és a nem 
megfelelő adónemet fizetőket.
- Az elmúlt két évben igyekeztünk a lakosok által felhalmozott tartozásnak a 
lehető legnagyobb hányadát behajtani. Nemrégiben nyilvánosságra hoztuk az 
adóhátralékkal rendelkező lakosok és cégek listáját, amely nem hozta meg szá-
munkra a várt eredményt, ezért a város vezetése kezdeményezte a listán szereplők-
kel szembeni végrehajtási eljárások megindítását. Királyhelmecnek 2000 és 2015 
között több mint 300 ezer euró adóhátraléka keletkezett. 2015-ben a nem fizetők 
aránya elérte az 50 százalékot, tavaly a 2000 és 2015 között felhalmozott tartozások 
25 százalékát (72 000 eurót) sikerült behajtani.
- a város gazdasági helyzete jelentősen javult, ezt a banki hitelek konszolidá-
lása is elősegítette. A nyolc meglévő hitelből mindössze egy maradt, az átlagos 
kamatot 1,3%-ra sikerült csökkenteni.
- A folyószámlahitel kamatfelárát is sikerült csökkentenünk 1,75%-ról 1,3%-ra.
- a közüzemi díjak újratárgyalását követően szintén jelentős (10-20%-os) díj-
csökkentést értünk el. 
- Mivel jelenleg már csak egy új, összevont hitel terheli a várost, az önkormányzati 
képviselők szabadon dönthetnek több mint 500 ezer euró felhasználásáról. Az ösz-
szegből végül egy pénzalapot hoztunk létre, hogy biztosítsuk a pályázati doku-

mentációkhoz szükséges forrásokat, valamint a beruházások önerejét. 
- Az elmúlt időszakban 23 pályázatot adtunk be 7,6 millió euró értékben, ehhez 
436 000 euró önerőre volt szükség, melyet saját forrásból fedezni tudunk.  

Fejlesztések, beruházások, pályázatok

Beruházások, fejlesztések beindítására 2015-ben 603 000 eurót, 2016-ban 857 000 
eurót fordítottunk, idén pedig 1,7 millió eurót tervezünk erre a célra felhasznál-
ni.
2015-ben 430 ezer euró, tavaly pedig 917 ezer euró állami vagy európai uniós 
támogatást sikerült elnyerni. 

Nyertes pályázatok révén megvalósult beruházások. 
- Az elnyert pályázatok révén valósult meg többek között a Kossuth utcai óvoda 
felújítása, melyre a város 198 ezret nyert el. Az épületen hőszigeteltük a tetőt, ki-
cseréltük az ajtókat és az ablakokat, valamint egyéb munkálatokat is elvégeztünk. 
Újabb pályázatot is készítettünk 200 ezer euró értékben, amennyiben ez sikeres 
lesz, az óvoda épületén további munkálatokat is elvégzünk. Ebből a pénzből hőszi-
getelnénk az épületet, valamint a külső kazánház megszüntetése után a fűtést két, 
egyenként 45-45 kilowatt teljesítményű kazánnal oldanánk meg. 
- Tavaly a belügyminisztérium pénzalapjából 569 ezer euró támogatást kaptunk 
a Fábry utcai óvoda felújítására. Az 599 800 euró összköltségű rekonstrukció 
keretében hőszigeteljük a falakat és a tetőszerkezetet, kicseréljük az ajtókat és az 
ablakokat, bővítjük az épületet, és új tantermet alakítunk ki. Ennek köszönhetően 
a gyerekek jelenlegi létszáma legalább 62 fővel emelkedhet. Ezenkívül korszerű-
sítjük a fűtést, szellőztető rendszer beépítésére is sor kerül, felújítjuk a konyhát, 
valamint új berendezéseket, bútorokat vásárolunk. Önálló konyha kialakítására 20 
ezer eurót szánunk, 10 ezer euróból pedig új berendezési tárgyakat vásárolunk. A 
felújítási munkálatok nyáron kezdődnek el.
- Sikeres lett a közösségi központnak otthont adó épület (a volt Béke utcai óvoda) 
rekonstrukciójára beadott pályázat is. A munkálatok során, melyek kb. 257 ezer 
euróba kerülnek majd, az épületen hőszigeteljük a homlokzatot és a tetőszerkezetet, 
kicseréljük az ablakokat, korszerűsítjük a fűtést, új tantermeket, különböző téma-
körökkel foglalkozó helyiségeket, valamint zuhanyzót és mosókonyhát alakítunk 
ki. A felújítási munkálatok a közbeszerzési eljárás lezárását követően, idén nyáron 
kezdődnek el.
- április végére készült el a Fő és a Kórház utca találkozásánál álló bérházak 
közelében épült crossfitpálya és játszótér. A pálya építéséhez szükséges összeg 
egy részét, 25 ezer eurót pályázati forrásból sikerült előteremteni, a további 20 ezer 
eurót a város biztosította.
- Tavaly befejeződött annak a 238 358 euró költségű projektnek a megvalósítása, 

Munkánk kezdetén Királyhelmec kétségbeejtő helyzetben volt. A számos elvesztett peren kívül további perek is voltak folyamatban, mindezek pedig majd 2 millió 
eurós tartozást eredményeztek. A horribilis összegű adósságnak súlyos következményei lettek – adósságrendező hitelek felvétele, végrehajtási eljárás a várossal 
szemben, költségvetési provizóriumok. A város vagyonának egy részét a felszámolóbiztos jóval értéken alul értékesítette. Királyhelmec gazdasági helyzetét továb-
bá sikertelen, pályázatok, a beruházások alacsony szintje, valamint a nem fizető lakosok számának és a tartozás összegének drasztikus emelkedése jellemezte. Nem 
véletlen, hogy az INECO kimutatása Királyhelmecet 2015-ben 138 szlovákiai város közül a 10. legrosszabb anyagi helyzetben lévőnek minősítette. 

A jelenlegi városvezetés által meghozott és megvalósított legfontosabb intézkedéseknek köszönhetően sikerült konszolidálni a település pénzügyi helyzetét, ami 
lehetővé tette, hogy Királyhelmec stabil fejlődésnek indulhasson. A tartozást, amelynek összege jelenleg 1 454 250 euró,  évente kb. 250 ezer euróval folyamatosan 
törlesztjük. A teljes adósságot – ha a helyzet nem változik – legkésőbb 2022-ig vissza tudjuk fizetni. A Nemzeti Információs Központ a közelmúltban – a legfris-
sebb gazdasági eredmények és pénzügyi helyzet ismeretében – a stabilan fejlődő településeknek járó elismerésben részesítette városunkat. Ezzel az eredménnyel 
Királyhelmec a 2926 szlovákiai település rangsorában jelenleg az első harmadban foglal helyet. 

A meghozott és megvalósított döntések a következő 5 fő témába csoportosíthatók:

tosti spojené s vysporiadaním majetko-
vých vzťahov v záhradkárskej lokalite 
sú naďalej vo fáze riešenia.

Stravovanie dôchodcov – zabezpečenie 
donášky obedov do domu
V súčasnosti zabezpečujeme donášku 
obedov do miesta bydliska 14 dôchod-
com. Mesto poskytuje domácu starost-
livosť o dôchodcov, odkázaných na po-
moc. Túto službu im na základe pracov-
nej zmluvy poskytuje 11 opatrovateľov.
Od tohto roku vedenie mesta navštevuje 
obyvateľov mesta vo veku nad 90 ro-
kov, a blahoželá k ich životnému jubileu 
v ich domovoch. Vyhotovenú fotodoku-
mentáciu z týchto slávnostných a do-
jímavých chvíľ zverejňujeme v mest-
ských novinách. Od tohtoročnej jesene 

plánujeme zagratulovať  aj občanov nad 
70 rokov. Od budúceho roka plánujeme 
pre obyvateľom nad 62 rokov  znovu-
zavedenie zľavy na poplatok za odvoz 
komunálneho odpadu.
So zriadením inštitúcie dennej starost-
livosti o dôchodcov sa zatiaľ nevieme 
zaoberať, ale máme veľmi dobré vzťahy 
s miestnym klubom dôchodcov, ktorého 
činnosť  pravidelne podporujeme.

Zriadenie Medzibodrožského informač-
ného centra
Zriadenie Medzibodrožského infor-
mačného centra máme naďalej v pláne, 
na  jeho realizáciu je však potrebná sú-
činnosť okolitých obcí. V rámci akčné-
ho plánu rozvoja Trebišovského regió-
nu bolo vyčlenených 725 tisíc eur pre 

Mesto Kráľovský Chlmec. Z týchto 
prostriedkov plánujeme zrekonštruo-
vať budovu starého „OPP“, v ktorej by 
sídlilo aj Medzibodrožské informačné 
centrum.

Využitie budovy starej kolkárne.
Zničenú budovu starej kolkárne už nie 
je možné zrekonštruovať ani iným spô-
sobom využiť, preto sme prijali ponu-
ku na zámenu pozemkov, vďaka ktorej 
by sa mesto stalo vlastníkom pozemku 
v blízkosti Csonkaváru.  Ak v priebehu 
posudzovania hodnoty zamieňaných 
nehnuteľnosti vysvitne, že hodnota 
nehnuteľnosti vo vlastníctve mesta je 
vyššia ako hodnota pozemku, ktorý 
by bol predmetom zámeny, vzniknutý 
finančný rozdiel musí vysporiadať na-

vrhovateľ zámeny.

Zriadenie centra na podporu podnika-
teľov a subregionálnych akčných skupín 
V júli roku 2015 bolo zriadené Združe-
nie pre Medzibodrožie, ktorého pred-
sedom sa stal Ing. Karol Pataky. Zdru-
ženie delegovalo primátora mesta Ing. 
Karola Patakyho do združenia - Regi-
onálna integrovaná územná stratégia, 
ktoré koordinuje využitie dotácii z Eu-
rópskej únie. Subregionálna skupina 
Združenie pre Medzibodrožie bude 
mať sídlo v zrekonštruovanej budove 
starého  „OPP“.

Videozáznam si môžete pozrieť na  Facebook stránke mesta:

Realizované / čiastočne realizované
Pracujeme na realizovaní 

Doteraz sme nemali možnosť realizovať



13 
amelynek keretében Királyhelmec 800 közterületi lámpájából 237 darabot le-
cseréltünk és ugyanakkor 32 újat is elhelyeztünk. A munkálatok során 220 kande-
lábert is lecseréltünk, és a régebbi, nagyfogyasztású izzók helyére korszerű, ener-
giatakarékos LED-izzók kerültek. A fejlesztés akár 20-22 ezer eurós megtakarítást 
eredményezhet éves szinten a városnak.
- Tavaly négy, a város kataszterében lévő illegális szemétlerakatot számoltunk 
fel, a munkálatok költségeit a Környezetvédelmi Alaptól elnyert két támogatásból 
fedeztük. A két nyertes pályázat révén 57 000, valamint 47 000 eurót fordíthattunk 
a beruházásra.
- 2015-ben pályázati támogatást nyertünk a munkaügyi hivataltól 25 személy fog-
lalkoztatására. Egy újabb pályázati támogatásból további 29 személy foglalkoz-
tatására is pénzt nyertünk. A közösségi központ 2015. április 1-én öt alkalmazot-
tal kezdte meg működését. 
- Június elejétől indulhat a Szociális terepmunka c. projekt és tovább működhet a 
közösségi központ is, amely 9 személy foglalkoztatását teszi lehetővé előrelátható-
lag 2019 végéig.
- Nemrégiben 31 ezer eurót sikerült pályázaton elnyerni, ebből új kamerákat 
szerelünk fel a Kórház és a Rákóczi utca kereszteződésében, az egyik országos 
áruházlánc helyi boltja előtti körforgalom közelében, valamint a Štefánik és a Sta-
dion utca találkozásánál is. A munkálatok 2017 első felében kezdődhetnek el és idén 
szeptemberig tarthatnak.
- aktívan részt vettünk a tőketerebesi járás fejlesztési akciótervének kidolgo-
zásában. A 2016/2020-as időszakra a kormány 725 ezer eurót hagyott jóvá Ki-
rályhelmecnek, az összeg 4 projektre vehető igénybe.
- 2015-ben részlegesen felújítottuk a Mécs László utcát, melyet 2006-ban a csator-
nahálózat kiépítése miatt bontottak fel.

Elbírálás alatt álló pályázatok. 
- A kultúrház 490 ezer eurós rekonstrukciójára pályázatokon kérünk támoga-
tást. a Fő utcai irodaház teljes körű felújítására és a közvilágítás egy részének 
modernizációjára beadott projektek eredménye is idén dől majd el. Központi autó-
busz-pályaudvar kiépítésére szintén készül a pályázat, melyet idén júniusig lehet 
benyújtani. 
- A város 2017-ben is nyújtott be pályázatot a Környezetvédelmi Alaphoz az illegá-
lis szemétlerakatok felszámolására 60 ezer euró összegben.
- Az Interreg Szlovákia–Magyarország határon átnyúló projektek megvalósítására 
lehetőséget nyújtó program keretében nyújtott be novemberben pályázatot a város 
a szabadtéri színpad felújítására. A 711 600 eurós támogatásból az amfiteátrum 
területén új öltözőket és szociális helyiségeket alakítanának ki, de a tervek közt 
szerepel a színpad befedésére alkalmas, szétszerelhető konstrukció megvásárlása, 
a nézőtér felújítása, kamerarendszer telepítése, valamint a terület körbekerítése is. 
Szintén az Intrerreg Szlovákia–Magyarország Projekt keretében próbál a város tá-
mogatást szerezni (Nagytárkánnyal és a Kisvárda közelében fekvő Döge telepü-
léssel közösen) a lorántffy-kastély és az előtte levő park felújítására összesen 
936 511 euró értékben. Ezen pályázatok elbírálása május-június hónapokra várható.
- A Kossuth utcai alapiskola pályázatot nyújtott be az iskolai szaktantermek fel-
újítására, a pályázat összköltsége 191 ezer euró. 
- A magyar alapiskola a napokban nyújtott be pályázatot, amely révén az iskola hat 
pedagógiai asszisztenst, egy gyógypedagógust, valamint egy iskolapszichológust 
alkalmazhatna. A projekt összköltségvetése 146 ezer euró. A támogatásból legfel-
jebb három évig fizethetnék a béreket és a többi kiadást. Mindkét iskola pályázatá-
nál a város biztosítja a szükséges önerőt illetve az előfinanszírozást.
- A város új pályázatot adott be egy új játszótér kialakítására, 13 ezer euró ér-
tékben.

Saját forrásból megvalósított beruházások
- Tavaly saját készítésű térkőelemek gyártásába kezdtünk, ami jelentős megtaka-
rítást jelent a városnak. 
- Az elmúlt időszakban városunkban új parkolók épültek. Tavaly a meglévő par-
kolókat rendbe tettük, a megsérült szélköveket kicseréltük, és új útfestés is került 
az aszfaltra.
- Nemrégiben helyreállíttattuk Kemechey jenő síremlékét, a költségeket a város 
fedezte.
- A Szentesi úti köztemető területét kb. egy hektárral bővítettük, az új parcellán 
623 új sírhelyet alakítottunk ki.

a városi hivatal működése, lakossági ügyintézés

- Az önkormányzati választások után átszerveztük a hivatal működési rendjét, 
és jónéhány személycsere is volt az intézményben. 2016 októberében a terület-
fejlesztési részleg irányítását Iveta Sabaková vette át, ebben a munkakörben elő-
zőleg Simon Péter és Pápay Kornélia is dolgozott. 2014 novembere után először 
a pénzügyi osztály vezetője távozott, ezt a részleget egy ideig megbízott vezető 
irányította, majd a tisztséget a hivatal korábbi vezetője, Švistun László foglalta el. 
Ezután a városi rendőrséget korábban irányító Štefan Satina helyét Jozef Kalapos 
vette át, Satinát a parancsnok helyettesévé nevezték ki. (Az állandó helyettesi posz-
tot nemrégiben az önkormányzat megszüntette.) A településnek Pandy Péter sze-
mélyében új jogi képviselője lett. A közterület-fenntartó vállalatot irányító Molnár 
Zoltán munkaviszonyának megszűnése után az ügyosztály élére 2015-ben Gáspár 
Sándor került. 

- A városi hivatal struktúrájában új részleg alakult. a projektmenedzsment és 
városmarketing részleg három referensének legfőbb feladatai közé tartozik az 
Európai Uniós és hazai pályázati források kutatása, a projektek realizálása, a pályá-
zatok elkészítésében való közreműködés, nyertes projektek menedzsment feladata-
inak ellátása, pénzügyi nyomon követés, lobbitevékenység, együttműködés, stb. Az 
osztály vezetésére ideiglenesen Mórocz Péter kapott megbízást. 
- Idén január elejétől megkezdte működését a Közös tanügyi hivatal, melynek 
feladata, hogy az önkormányzat által működtetett oktatási, nevelési intézmények 
tevékenységét figyelemmel kísérje, és azokat összehangolja. A hivatal előkészíti 
az oktatást és a nevelést érintő helyi általános érvényű rendelettervezeteket, közre-
működik a tandíjak, térítési díjak megállapításában, illetve véleményezi az ezekkel 
kapcsolatos javaslatokat. Ellenőrzi és véleményezi az oktatási, nevelési intézmé-
nyek normatív támogatásból adódó gazdálkodását és működését, továbbá előkészíti 
ezen intézmények minden olyan dokumentumának elfogadását, melyeket a jogsza-
bályok a fenntartó számára előírnak. A tanügyi hivatal élére – pályázat útján – Le-
czo Bernadett, középiskolai tanár került. 
- A városi hivatal működésének hatékonyabbá tételének érdekében 2015 november-
ében elkezdődött a hivatal digitalizálása. A modernizáció célja, hogy a lakosok 
és a vállalatok az interneten keresztül elérjék a szükséges dokumentumokat, anél-
kül, hogy személyesen kelljen bemenniük az intézménybe. A szolgáltatás elérésé-
nek feltétele, hogy az ügyfeleknek új, mikrocsipes személyi igazolványuk legyen, 
amelyen rögzített elektronikus aláírás is van. A hivatalban az átálláskor lecserél-
tük a régi számítógépeket az új rendszerrel működő, a szolgáltatáshoz tartozó, 
térítésmentesen kapott gépparkra, mely 56 számítógépet, 26 multifunkcionális 
irodagépet, 7 laptopot tartalmaz. A rendszerhez 24 órás online helpdesk, 138 
kompetenciához kapcsolódó felülethez belső levelezési rendszer, adónyilvántartás 
kapcsolódik, mindez összekötve a kormányzati adatbázissal.
- A városi hivatalban tavaly kérdőíves felmérést végeztünk. Az eredményből ki-
derült, hogy a polgárok viszonylag elégedettek az intézmény működésével, az 
ügyintézés módjával, de néhányan nehezményezték, hogy a várakozási idő néha 
indokolatlanul hosszúra nyúlik. Ezt a problémát részben megoldja a hatékonyabb 
ügyfélkiszolgálás érdekében kialakított ügyfélközpont megnyitása, mely révén 
a polgárok gyorsabban és egyszerűbben intézhetik majd hivatali ügyeiket. 

oktatás, kultúra, sport, városimázs

- létrehoztuk a Közös tanügyi hivatalt azzal a céllal, hogy a város az oktatási 
intézményei felé hatékonyan tudja gyakorolni alapítói jogait és kötelességeit.
- A magyar alapiskola helyzetének javulása céljával kerekasztal-beszélgetést 
szerveztünk, melynek témája az anyanyelvi oktatás színvonalának emelése volt. 
Bemutattuk a Rákóczi Szövetség küldöttségének azt a szakmai programot, mely-
nek megvalósításával jelentősen növekedhetne a magyar alapiskolába íratott 
gyerekek száma. Ígéretet kaptunk a főtitkár úrtól arra, hogy a Rákóczi Szövetség 
a magyar anyanyelvi oktatás javítását célzó konkrét elképzelések megvalósításához 
akár anyagi támogatást is nyújtana. 
- Az elmúlt két évben több új kulturális és közéleti rendezvényt kezdeményez-
tünk, amelyekből hagyományt szeretnénk teremteni. Ezek közül említést érde-
mel a gyermeknap, a karácsonyi koccintás, a májusfaállítással egybekötött 
majális ünnepség. A város legjelentősebb kulturális rendezvényei – a Bodrogközi 
Kulturális Fesztivál és a Színházi Kavalkád – is egyre nagyobb érdeklődésnek ör-
vendnek. A támogatásunknak köszönhetően a sport terén is több sikeres kezdemé-
nyezés indult, ilyen a Mikulás futás, a családi sportnap, a Május kupa és a Brutál 
futás. Szép sikereket érnek el nemzetközi versenyeken a helyi futók és a testépítők, 
aktívan működik a nemrégiben alakult röplabda- és lábtenisz csapat, akiket a lehe-
tőségeinkhez mérten szintén igyekszünk támogatni. 
- Tavaly a Bodrogközi Kulturális Fesztiválon mutattuk be hivatalosan a település 
új logóját, mellyel hangsúlyozni szeretnénk a királyhelmeciek összetartozását, 
erősíteni akarjuk az itteni emberek identitástudatát, és a városmarketing építés-
ében is nagy hasznát látjuk. A jelképhez tartozó üzenet alapjául szolgáló kifejezé-
sek a város számára a magyar nyelvterületen példátlan hírnevet hozó szülöttéhez, 
Helmeczy Mihályhoz köthetők. A magyar alapiskola egyébként Helmeczy Mihály 
nyelvújító nevét veszi fel, az erről szóló határozatot az önkormányzati képviselők 
idén márciusban egyhangúlag megszavazták. 

szociális ellátás, közbiztonság, munkahelyteremtés

- A közbiztonság növelése terén hatékonyabb járőrszolgálattal, kamerarend-
szer-bővítéssel, temetőőrzéssel sikerült előbbre lépnünk. A gyalogos átkelőhelyek-
nél reggelente az állami és a városi rendőrök mellett önkéntesek is segítik a gye-
rekek biztonságos iskolába jutását. A városi rendőrség a napokban új szolgálati 
gépjárművet kapott, mely a rendőrök munkáját a nehezen megközelíthető helyeken 
(pl. a kertészeti övezetben) is segíti.
- Az elmúlt időszakban a munkaügyi hivatal különböző programjai révén 6-24 hó-
napos intervallumra közel 1000 személy számára sikerült munkalehetőséget te-
remtenünk.
- A legrászorultabbaknak a téli időszakban 80 köbméter tűzifát osztottunk ki.
- a szociális gondozói szolgálatot a város 11 fővel működteti, a rászoruló nyugdí-
jasok ebédjének házhozszállításában pedig 10 háztartási kisegítő segédkezik.

A beszámolóról készült videofelvétel megtekinthető a város FB oldalán:
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Előadások - PrEdstavEnia

5 €

1,50 €

Info: www.kralovskychlmec.sk
Tel.: 056 63 22 139        
mobil: +421918 683 148

Realizované s finančnou podporou Úradu Vlády SR
,,Kultúra a národných menšín 2017“ 
A Szlovákiai Kormányhivatal anyagi támogatásával
,,Nemzeti kissebségek kultúrája 2017“A műsorváltozás jogát fenntartjuk !   Zmena programu vyhradená!

Bodrogközi színjátszók
Békés Pál: 

A NŐI PARTŐRsÉG 
sZeme LÁTTÁRA

NA OčIACH žeNsKej 
POBRežNej sTRÁže

vígjáték-komédia
Rendező: Illésné Popália Irén

Kassai Thália színház 
Divadlo Thália Košice

Ray Cooney: 

PÁRATLAN PÁROs  
1+1=3

vígjáték - veselohra
Rendező:Dudás Péter

2017. május 15. / 19:00 

2017. május 17. / 19:00 

L´art pour l´art Társulat

HALvÁNYLILA GŐZ
humoros színházi est 

- humorný divadelný večer

Fellépők - Účinkujúci:
Dolák-Saly Róbert, Laár András, 

Pethő Zsolt és Szászi Móni

2017. május 19. / 19:00 

ACTORes mestské divadlo 
Rožňava 

Rozsnyói ACTORes színház

 TOTÁLNY NeZmYseL
TeLjes KÉPTeLeNsÉG

bolondos vígjáték - bláznivá komédia
Rendező: Tatiana Masníková

Fellépők-Účinkujúci: Michal Novák 
a.h., Attila Bocsárszky, Róbert Kobezda

2017. május 22. /     10:00  / 19:00 

Divadelné Centrum martin

PeTeR BLACK 3
angol nyelvű ifjusági előadás 
mládežnícke predstavenie 

v anglickom jazyku

Lefoglalva a Királyhelmeci Gimnázium 
számára 

Obsadené pre Gymnázium Kráľ.Chlmec

2017. május 24. /     8:30

5 €

3 €

3 €

LeTart production žilina

 TRINÁsTA KOmNATA
Protidrogový multimediálny

výchovný koncert
Lefoglalva a Királyhelmeci 

Gimnázium számára 
Obsadené pre Gymnázium Kráľ.Chlmec

2017. május 24. / 10:30

ACTORes mestské divadlo Rožňava 
Rozsnyói ACTORes színház

AKO ONDRO PeKLO 
PReKABÁTIL

ľudová rozprávka - népmese
Rendező:Tatiana Masníková 

Fellépők-Účinkujúci:
Patrícia Stehelová, Róbert Kobezda, 
Bibiána Švecová, Peter Kamenský

2017. május 25. /    09:00   /  10:30

AZÉRT vANNAK A jÓBARÁTOK

mOLNÁR OsZKÁR emLÉKesT 
karitatív koncert - dobročinný koncert

Fellépők-Účinkujúci: 
NOSZTALGIA

Berta Ludmilla, Juhász Mária, Zvolenský 
Gabriella, Szabó Ida, Nádasdi Hilda, 
Szaniszló Ferenc, Szabó Richárd

2017. május 26. /    18:00

Komáromi jókai színház 
jókaiho Divadlo v Komárne

Kassai Thália színház 
Divadlo Thália Košice

Székely Csaba:BÁNYAvAKsÁG
AKO sLePCI v BANI

tragikomédia
Rendező: Czajlik József

Fellépők-Účinkujúci:
Fabó Tibor, Benkő Géza a.h., Tóth 

Tibor, Lax Judit, Vasvári Emese 

2017. május 29. /    19:00

5 €

Komáromi jókai színház 
jókaiho Divadlo v Komárne

Ulrich Hub:

NYOLCKOR A BÁRKÁN
O ôsmej NA ARCHe

zenés gyermek és ifjúsági színdarab  
detské a mládežnícke predstavenie

Rendező: Méhes László

2017. május 31. /     09:00  /  11:00

2 €

12.05. - 05.06.2017 
Kiállítás - Výstava

XXv. KIsvÁRDAI 
TAvAsZI TÁRLAT

Kisterem - Malá sála

kísérő rEndEzvény  / sPriEvodné PodujatiE

1,50€

2 €

Jegyek elővételben április 26-tól
Lístky v predpredaji od 26. apríla
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prvé miesto na biblickej olympiáde nás potešilo
Po dlhej a poctivej príprave na hodinách náboženstva a aj doma, nadišiel dlho oča-
kávaný deň – 22. 3. 2017. Bol to deň, keď sa konalo okresné kolo Biblickej olym-
piády v Kráľovskom Chlmci. Zišli 
sme sa v priestoroch ZŠ s vyučova-
cím jazykom maďarským. Našu ZŠ 
reprezentovali žiaci z 5. A triedy – 
Gréta Pankuličová a Marek Babej. Na 
súťaž nás pripravovala pani katechét-
ka J. Oroszová. Zišli sme sa v pek-
nom počte a boli sme rozdelení do 4. 
kategórií. Našou úlohou bolo vypra-
covať 5 testov a mohli sme získať 72 
bodov. Otázky boli z Biblie a neboli 
veľmi ťažké. Po malom občerstvení 
nás čakalo vyhodnotenie. Predsedom poroty bol pán dekan Michal Tóth. Boli sme 
veľmi milo prekvapení, keď nám oznámili, že sme vyhrali 1. miesto a postupuje-
me na krajské kolo! Dúfam, že aj tam dosiahneme pekné umiestnenie, ale pre nás 
je dôležité už aj to, že sme sa tam dostali.

Text: Redaktor junior TASR Grétka Pankuličová, 5. A  

Fotosúťaž jeseň – zima 2017
Druhá časť každoročnej fotosúťaže pod názvom Jeseň – zima 2017 sa usku-
točnila koncom februára. Súťažiaci mohli do súťaže priniesť fotografie, ktoré 
urobili od septembra tohto školského roka. Mali fotografovať nielen jesennú 
a zimnú prírodu, ale aj ľudí a zvieratká v týchto ročných obdobiach. Fotografov 
bolo šesť a fotografií vyše 70. Pani učiteľka Hriciková, ktorá súťaž organizuje, 
vybrala 30 najkrajších a umiestnila ich na nástenku. Aj učitelia, aj žiaci mohli 
na ne hlasovať. Mne sa páčili všetky fotky, ale najviac som držala palce mojej 
sestre – dvojčaťu – Bianke. A vydarilo sa! Jej fotografia sa umiestnila na treťom 
mieste. Celkové umiestnenie bolo nasledovné:
1. miesto – Martin Kasinec, 9. A
2. miesto – Eszter Godzsáková, 6. A
3. miesto – Bianka Kónyová, 6. A 
Najviac bodov dostala jesenná fotografia pani učiteľky Hricikovej, ale ona ne-
súťažila. Všetci výhercovia dostali pochvalu od pani zástupkyne Muskovej a aj 
pekné darčeky. 

Redaktor junior TASR Júlia Kónyová, 6. A

návšteva regionálnej knižnice v Kráľovskom Chlmci
V marci máme vždy dvojnásobný dôvod na návštevu regionálnej knižnice. Chodíme 
do nej celý rok požičiavať si knihy, ale v tomto mesiaci tam ideme s celou triedou 
a aj s pani učiteľkami slovenského jazyka. Žiaci 5. A triedy sa do knižnice vybrali 
22. marca 2017 s pani učiteľkou Hrici-
kovou a s pani asistentkou Henrietkou. 
V knižnici ich čakala pani knihovníč-
ka. Srdečne ich privítala a všetci žiaci 
sa usadili. Niektorí sa zvedavo obzera-
li, lebo v nej ešte neboli. Prekvapilo ich 
množstvo kníh, ktoré boli v policiach. 
Dozvedeli sa, že v knižnici je vyše 
30 000 kníh. Sú rozdelené podľa obsa-
hu na detské, vedecké, detektívky, be-
letriu... Prekvapila ich aj najvzácnejšia 
kniha v knižnici o diele maliara a so-
chára Michelangela. Bola veľmi veľká 
a ťažká a stála 400 eur. Pani knihovníč-
ka povedala, že si ju nemôžu požičať 
na doma. Môžu si ju prezrieť iba v či-
tárni na poschodí. Tam boli aj počítače. 
Potom teta dovolila žiakom, aby sa išli pozrieť na poschodie. Mohli si prelistovať aj 
detské knihy v policiach. 
Nakoniec pani knihovníčka povedala, že sa bude tešiť, ak prídu žiaci do knižnice 
s rodičmi, aby si mohli vybaviť čitateľský preukaz a chodiť do knižnice pravidelne. 

Text: Natália Juhászová, 6. A, foto: Mgr. Mária Hriciková

návšteva budúcich prvákov v zŠ Kráľovský Chlmec
Prváci zo ZŠ v Kráľovskom Chlmci privítali vo svojich triedach budúcich spolu-
žiakov z materských škôl v meste. Ich stretnutie sa konalo 16. 3. 2017. Táto akcia 
sa robí každý rok v rámci Metodického združenia pre 1. až 4. ročník a zorganizo-
vala ju pani učiteľka PaedDr. A. Tóthová s ostatnými pani učiteľkami. Pani učiteľ-
ky prvých ročníkov spolu so svojimi žiakmi vrelo privítali predškolákov v jednot-

livých triedach. Keď ich usadili, sna-
žili sa zaujímavou formou ukázať, čo 
ich  u nás od septembra čaká. Pani 
učiteľky z MŠ sledovali, ako sa škôl-
kari správajú a ako im môžu ešte do 
skončenia školského roka pomôcť, 
aby sa v škole cítili dobre.
Po hodinách sa potom spoločne 
zabavili na chodbe školy, kde mali 
pripravené pracovné stoly. Spoločne 

s prvákmi si mohli precvičiť svoju tvorivosť a zručnosť a vytvoriť spomienkový 
darček. Aj prvákom, aj škôlkarom sa spoločné hry páčili. Myslím si, že mnohí 
z nich sú už teraz kamaráti.

Text: Natália Juhászová, 6. A, foto: Kristián Bók 

rendhagyó irodalomóra az alsó tagozaton
A mai modern, rohanó világunkban egyre kisebb az igény a szépirodalomra, olvasásra. 
Hatványozottan érvényes ez a versekre. Kevés embernek jut eszébe szabadidejében fel-
lapozni egy-egy verskötetet, legyen az klasszikus, vagy kortárs költő könyve, és még rit-
kábban fordul elő, hogy valaki meg is tanul egy-egy lélekemelő költeményt. Éppen ezért 
tartjuk fontosnak, hogy gyerekeink ismerjék, jó esetben meg is szeressék a verseket, és 
ne csupán megtanulandó anyagként, kötelességként tekintsenek rájuk.
Az alsó tagozaton éppen ezért emlékezünk meg évente a magyar költészet napjáról, amit 
1964 óta József Attila születésnapján ünneplünk. Április 11-én összegyűltünk iskolánk 
kisszínpadánál, ahol a gyerekek megismerkedhettek nagy költőnk életútjának fontosabb 
állomásaival, gyermekverseivel. A IV.B osztályosok éppen aznap ismerkedtek meg Jó-
zsef Attila Mama című versével, így adta magát a lehetőség, hogy az ünnepi megemlé-
kezésen közösen olvassák azt fel. A felolvasás után jöttek a jól ismert gyermekversek: 
De szeretnék…, Kertész leszek, Altató. Ez utóbbit a másodikosok adták elő, mivel ők ezt 
nemrég tanulták. A rendhagyó irodalomóra végén rövid kvízjátékot rendeztünk, ahol az 
elhangzottakból összeállított kérdésekre vártuk a választ, persze apró jutalom ellenében. 
Sok kéz lendült a magasba egy-egy kérdés után, nehéz volt kiválasztani a válaszadókat. 
Reméljük, idén is sikerült egy újabb adag „versszérummal” beoltani a gyerekeket, s 
hogy ez tovább táplálja majd bennük a versek iránti érdeklődést, szeretetet.

biztató beiratkozási eredmények a magyar alapiskolában
Iskolánkban április 4-én került sor a jövő tanév elsőseinek ünnepélyes beiratkozására, 
mely délután 15:00 órakor kezdődött. Iskolánk kisszínpadánál Szabó Ferdinánd igazgató 
köszöntötte a szülőket, jövendő kis elsőseinket, valamint Pataky Károly polgármestert, 
Leczo Bernadettet, a Közös Tanügyi Hivatal 
vezetőjét és Balog Csaba hivatalvezetőt.
Az I.B osztály tanulói bemutatták ünnepi mű-
sorukat Máté Adrianna osztályfőnök irányítá-
sával. Dobos Tímea igazgatóhelyettes az ün-
nepélyes bevezető után tájékoztatta a szülőket, 
hogy amíg ők hivatalosan is beíratják gyere-
keiket az első osztályba, Szegedi Edina, a tő-
keterebesi pedagógiai-pszichológiai központ 
gyermekpszichológusa játékos iskolaérettségi 
tesztek kitöltésére várja a gyerekeket. A tesz-
tek kitöltése természetesen nem volt kötelező jellegű, de szinte minden jövendőbeli elsős 
vállalkozott rá. A február óta zajló Kukkants be… programsorozatunk foglalkozásainak 
rendszeres résztvevői már otthonosan mozogtak nálunk. A munka után természetesen járt 
a jutalom, a finom süti, tea, és egy kis ajándékcsomag az iskolakezdéshez.
Nagy izgalommal vártuk a beiratkozás eredményét, ami javulást mutat az előző tanév-
hez képest. A következő tanévre ez idáig 31 kis elsőst írattak be, és reméljük, ez a szám 
még növekedni fog, hiszen a beíratás még nem zárult le. 
Ezúton is szeretnénk köszönetet mondani minden kedves szülőnek, hogy fontosnak tart-
ják az anyanyelvi oktatást, köszönjük iskolánk iránti bizalmukat! 

nyílt nap a felső tagozaton
Nyílt napra vártuk március 20-án a jövő tanév ötödikeseit, hatodikosait és szüleiket. 
A környező kisiskolákból is érkeztek szép számmal érdeklődők. Az interaktív jellegű 
foglalkozások kilenc helyszínen zajlottak. A kisszínpadnál Szabó Ferdinánd igazga-

tó köszöntötte a gyerekeket és a szülőket. 
A könyvtár melletti előadóteremben Balog 
Adél tartott játékos angolórát. A szlovákóra 
szintén játékos formában zajlott, interaktív 
feladatok és Miklós Klára várta a tanulókat. 
Berta Istvánnal érdekes kombinatorikai fel-
adatokat lehetett megoldani. A fizikalaborban 
ügyes tudóspalánták mutattak be különböző 
kísérleteket Godzsák Renáta igazgatóhelyet-
tes irányítása alatt. A rajz szaktanteremben 

Leczo Kornélia tanító nénivel lehetett festeni, az informatika osztályban pedig kedvenc 
sztárokkal lehetett fotózkodni Dobos András tanító bácsi irányításával. Lazításképpen 
Vargovčík Róbert társastánc csoportja tartott bemutatót az első emeleti folyosón, ugyan-
itt a zsibongóban asztalitenisz-meccset lehetett nyomon követni, amit Nádasdi János 
vezetett. A tornateremben az üléstől elgémberedett izmokat mozgathatták meg a bátrab-
bak (inkább a lányok voltak aktívak) egy jó kis aerobic bemutatón, Géczi Aranka tanító nénivel. 
A csoportok váltották egymást az egyes helyszíneken. A szünetekben a tanári szobában  
finom süteményt és teát lehetett kóstolni. 
Reméljük, a gyerekek elégedettek voltak a látottakkal, mert mi bizony nagy szeretettel 
várjuk őket szeptemberben az ötödik és hatodik osztályban.

Kukkants be hozzánk…  
Idén februárban nyitott nappal indítottuk útjára iskolánk alsó tagozatán játékos 
programsorozatunkat, melynek alapvető célja, hogy az óvodáskorú gyerekek és 
szüleik megismerkedjenek iskolánkkal, pedagógusainkkal. A foglalkozások délután 
15:30 órától kezdődnek, kötetlen formában zajlanak, ezeken bármiféle elköteleződés 
nélkül vehet részt bárki, aki érdeklődik intézményünk iránt.
Február 13-án játékos drámaóra és kézműves foglalkozás, március 3-án fánksütés, március 
21-én játékos szlovák- és tornaóra várta az érdeklődő ovisokat. Április 2-án, kivételesen 
vasárnap délután került sor a kreatív húsvéti játszó- és alkotóházra, amelyet pszichológiai 
előadással kötöttünk össze. Bajusz Réka gyermekpszichológus az iskolaérettség, valamint 
az óvodából iskolába való átmenet problémáiról beszélt a szülőknek.
Jól döntöttünk, amikor programsorozatunkat elindítottuk, ezt bizonyítja az egyre növekvő 
érdeklődés és a szülők elismerő szavai.  A gyermekcsapatban, amely ezeken a délutáno-
kon birtokba veszi az iskolát, kétévestől iskoláskorúig minden korosztály megtalálható. A 
foglakozások a tanév végéig folytatódnak. Továbbra is várunk mindenkit nagy szeretettel!

Az anyagot összegállította: Illésné Popália Irén
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KirályhelmeCi gymnázium KirályHelmeci szaKKözéPisKola 

KirályHelmeci sPeciális alaPisKola

oktatási intézményeink

Fiaim, csak énekeljetek! 
Idén 26. alkalommal került megrendezésre a Tompa Mihály Országos Vers- és Próza-
mondó Verseny. A Nagykaposon tartott elődöntőn, március 31-én, kilenc társammal 
képviseltük iskolánkat. A versmondó kategóriában való megmérettetés mellett idén az 
énekelt versek kategóriájában is kipróbáltam magam.
Társaimmal először a megzenésített versek kategóriájának a helyszínére, a helyi kultúr-
házba mentünk, azután igyekeznünk kellett, mert a szavalóversenye más helyszínen, a 
magyar házban zajlott, ahová szerencsére sikerült időben megérkeznünk. A sietség csak 
fokozta az izgalmat, de úgy tűnik, ez a javunkra vált: jobban teljesítettünk. 

A hónapokig tartó felkészülés meghozta gyümölcsét. A szakmai zsűri iskolánk több 
tanulóját alkalmasnak tartotta a verseny folytatásához, így együtt tapasztalhatjuk meg 
újra, hogy mennyire szeretnivaló rendezvény a hangulatos, minden alkalommal új élmé-
nyeket garantáló rimaszombati „Tompika”. 
 Továbbjutók:
 Bari Fatima  (Septíma D)     IV. kategória - vers, aranysáv
 Blanár Panna (Tercia D) III. kategória - próza, aranysáv
 Bűti Barnabás (II.C)  IV. kategória - próza, ezüstsáv
 Hajdók Fruzsina (Kvinta D) IV. kategória – próza, aranysáv
 Janácsek Alexandra (I.C) IV. kategória – vers, aranysáv
 Alone Avenue zenekar  VI. kategória - aranysáv       
A zenekar tagjai: Szimkó Dániel (septíma D), Németh Oliver (septíma D), Tamók Bence 
(III.C), Feke Ádám (III.C), Strausz Bogi (kvarta D), Janácsek Szandi (I.C), Oltman 
Vivien (I.C) Az országos versenyre meghívást kapott az iskola színjátszó csoportja, a 
Sycorax is. Ők a Szeretetnyelv c. lírai összeállításukat adják majd elő. 
Reméljük az országos döntő is ilyen jó hangulatban telik majd. Sok sikert kívánunk 
az összes versenyzőnek!

Idén második alkalommal rendezte meg a Királyhelmeci Gimnázium A pénz világa című 
vetélkedőt. A meghívott magyar tanítási nyelvű alapiskolákkal együtt hét csapat vett részt a 
versenyen. Az első fordulóban az otthon elkészített poszterek versenyeztek. Volt, aki a kivi-
telezésre, volt, aki a jó ötletre fektette a hangsúlyt. Ezt a fordulót a szomotori csapat nyerte. 
A továbbiakban öt fordulón keresztül tartott a verseny, mely hol elméleti ismereteket, hol 
a gyakorlati készségeket igényelt. A verseny végeredménye csak az utolsó forduló utolsó 
perceiben alakult ki. A pontok összesítése után kiderült, hogy az első helyen iskolánk 
csapata végzett. Szorosan mögöttük a helyi alapiskola következett, a képzeletbeli dobo-
gó harmadik fokára pedig a bolyi alapiskola állhatott fel. A nap tanulsága számunkra az 
volt, hogy vidáman, jó hangulatban is lehet vetélkedni. A megmérettetés után a résztve-
vők kisebb-nagyobb jutalommal és sok új ismerettel térhettek haza.

«A pénz világa»

Felolvasó maraton a Költészet napja alkalmából

bodrogKöz Fodrásza – nemzetközi fodrászverseny

„Csak az olvassa versemet, ki ismer és szeret engem…”
József Attila mérhetetlenül vágyott a szeretetre, ám rövid életében mindhiába vágyott rá. 
Az ő születésnapját ünnepli a nemzet minden év április 11-én, s e napon az egyetemes 
magyar költészet előtt is lerójuk tiszteletünket. Iskolánkon ez alkalomból rendeztük meg 
– immár hagyományt teremtve – a felolvasómaratont. Az eseményen ezúttal is vendégül 
láttuk a bélyi, bolyi, királyhelmeci, nagygéresi, nagykaposi és nagytárkányi alapiskolák ta-
nulóit és tanárait. A diákok József Attila verseket adtak elő, de Radnóti Miklós, Szabó Lő-
rinc, Petőfi Sándor, Kosztolányi Dezső, Tóth Árpád, Weöres Sándor, Lackfi János, Márai 
Sándor, Lázár Ervin tollából is elhangzott egy-egy vers vagy novellarészlet. Természetesen 
nem feledkeztünk meg Arany János születésének 200. évfordulójáról sem. A programot 
Jestrebi tanár úr gitárjátéka színesítette. 
Mivel az idei irodalmi Nobel-díjat dalszövegírónak ítélték, ennek kapcsán egy kis já-
tékra invitáltuk a közönséget. Bródy János, Kovács Ákos, Sztevanovits Dusán szövegei 
kotta nélkül is megállják a helyüket, de dallammal kísérve jobban szeretjük őket.
Örültünk annak, hogy az alapiskolások elfogadták a meghívásunkat, s annak is, hogy a 
fiatalabb diákok is elhozták kedves versüket, könyvüket, novellájukat. 
Meghitt hangulatban telt a versekkel átszőtt tavaszi délelőtt. Annak a költőnek adóztunk 
tisztelettel, aki életében sokat szenvedett az emberi kapcsolatokért, de az idők távlatából 
képes gyerekeket, embereket békében összekötni, és utat nyitni a szívekben az igényes, 
értékálló irodalom felé.

Fodrászversennyel ünnepelték a királyhelmeci szakképzés 110. évfordulóját. A 
megmérettetésre más régiókból, sőt, Magyarországról is érkeztek résztvevők – diákok 
és felnőttek –, akik április 26-án a Bodrogköz Fodrásza címért versenyeztek.  

Királyhelmecen a szakképzés nagy múltra tekint vissza. Az egykor három tanerős 
iskola mára 60 alkalmazottat foglalkoztató, 400 tanulót oktató modern oktatási 
intézménnyé nőtte ki magát. A szakközépiskolai és a szakiskolai képzés főleg műszaki 
szakmák tanítására és a hiányszakmákra irányul. Ennek ellenére nyolc évvel ezelőtt 
(hosszú szünet után) újra indult a hároméves fodrász szakiskolai képzés és az erre 
épülő, érettségit adó hajkozmetika felépítményi oktatás, amely iránt egyre nagyobb az 
érdeklődés a bodrogközi és az Ung-vidéki fiatalok körében. 
Iskolánk fodrász tanulói igyekeznek minél több hazai és nemzetközi versenyen részt venni, 
megmérettetni, hogy ezzel is több tapasztalatra tegyenek szert. A megmérettetéseken 
általában sikeresen szerepelnek, ezért úgy döntöttünk, hogy a város és az iskola történetében 
is egyedülálló szakmai versenyt szervezünk. A verseny résztvevőinek két feladatot kellett 
teljesíteniük. Egy óra állt rendelkezésükre egy különleges, „retró” frizura elkészítésére, 
és miután a zsűri megtekintette az eredményt, hozzáláthattak a következő feladathoz, a 
porcelánbaba készítéshez. A zsűri a munka tisztaságát, a kreativitást értékelte, de figyelembe 
vette többek között a frizura elkészítéséhez igénybevett technológiákat és persze az összhatást 
is. A Bodrogköz Fodrásza címből hagyományt kívánnak teremteni a szervezők.   

a Föld napja
Iskolánk a pozitív szemléletformálás 
érdekében évről-évre megünnepli a 
Föld napját. Április 21-én ezúttal is 
rendhagyó módon zajlott az oktatás 
a Királyhelmeci Speciális Alapisko-
lában. Fő témánk a szemét újrahasz-
nosítása és a szelektív hulladékgyűj-
tés volt. A tanítás elején a gyerekek 
meghallgatták a Föld meséjét, amely 
a bolygónk megmentéséről szólt. A 
történet alapján megbeszéltük, hogy 
mennyire fontos feladatunk a Föld 
megóvása. Megtanultuk, hogy egy kis 
odafigyeléssel sokat tehetünk boly-
gónkért. Egy rövid természetfilmet 
is megtekintettek a gyerekek, amely 
szintén ezt a témát boncolgatta. Ez-
után rátértünk a szelektív hulladék-
gyűjtés témájára. A hulladékhegyek 
csökkentése mindannyiunk feladata 
és felelőssége, ám ezt csak közös erő-
feszítéssel tudjuk elérni. A gyerekek 
játékos, interaktív módon tanulták 
meg, hogy a keletkező papír-, fém-, 

március a könyv hónapja
Iskolánkban nagy hangsúlyt fektetünk az 
értő olvasás fejlesztésére, de a könyv hó-
napja alkalmából szerettünk volna külön 
is lehetőséget biztosítani a tanulók számá-
ra, hogy felfedezzék az olvasás nyújtotta 
örömöket. Könyvkiállítást rendeztünk és 
mesehetet tartottunk, melynek fő témája 
a gólya volt. A Kelep Elekről szóló mese 
segítségével bepillanthattunk a gólya életé-
be; szó esett többek között a távoli vidék-
ről való visszatérésükről, a fészekrakásról 
és a gólyák költéséről. E néhány nap alatt 
nagyon sok mindent tanultunk erről a ma-
dárról. Énekórán megtanultuk a „Kémény 
tetején” c. dalt, testnevelésórán „gólyator-
nát” végeztünk, irodalomórán pedig Kelep 
Elekről szóló mesét hallgattunk. Művészeti 
nevelés órán a fakanálbáb, a béka és a hal 
mellett gólya figura is készült. Környezet-
ismeret órán a madár testfelépítéséről, szo-
kásairól, környezetéről tanultunk.
A gyermekek nagy lelkesedéssel vettek részt 
a különböző tevékenységekben. A mesehét 
egyik napján az egyes osztályok ellátogattak 
a városi könyvtárba, ahol a könyvtáros néni 
érdekes foglalkozást tartott számukra. 

üveg- és a műanyaghulladékot kü-
lönválogatva kell gyűjteni. Négyféle 
kukába szelektálva gyűjtöttük a sze-
metet.
Az interaktív tanulás után palántá-
kat ültettünk, s miközben a gyerekek 

belemerültek a munkába, az arcukon 
mosoly ült. A Föld napja alkalmából 
készült szép festményekből, rajzok-
ból, kézműves alkotásokból kiállítást 
rendeztünk az iskolaépület folyosóján.
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záhradKári sa činia 
už od začiatKu roKa 2017
Vedeniu základnej organizácie záhradkárov v Kráľovskom Chlmci sa od 
začiatku roka podarilo zorganizovať viac úspešných akcií. Tradičná zábava 
záhradkárov s hojnou účasťou záhradkárov a ich známych sa uskutočnila  dňa 
25.2.2017 v sále základnej školy s vyučovacím jazykom maďarským. O dob-
rú náladu sa postarala, a do tanca hrala skupina  ŠIKORA Tibor a syn.
Ďalšia úspešná akcia,  súťaž vín záhradkárov sa uskutočnila začiatkom mesia-
ca marec, v ktorej súťažilo až 58 druhov vín. Vína hodnotila odborná komisia, 
ktorá udelila aj jednotlivé stupne diplomov.
Následne, na druhý deň 10. 3. 2017 vo 
veľkej sále Mestského úradu sa konala 
členská schôdza Základnej organizácie 
Slovenského zväzu záhradkárov v Krá-
ľovskom Chlmci. Schôdzu, ako obvyk-
le otvoril a  prítomných privítal predse-
da organizácie Viktor Kopasz, ktorý vo 
svojej výročnej správe kriticky ohod-
notil prácu organizácie.  Poukázal na 
nedostatky a žiadal prítomných členov, 
aby v diskusii dali návrh na odstránenie vzniknutých nedostatkov. Posledným 
oficiálnym bodom  schôdze  bolo oboznámenie členov organizácie prostred-
níctvom p. Ricza Alexandra o výsledku súťaže vín záhradkárov a následné 
rozdanie jednotlivých stupňov diplomov: zlato,  striebro,  bronz  a tiež diplo-
mu za účasť.
Záverom nasledovalo malé pohostenie a ochutnávka ohodnotených vín. Ich  
majitelia ich ponúkali účastníkom schôdze, ale aj svojim  kamarátom.

Autor článku a fotografii: Július Ragán 

a KirályHelmeci KisKerTészeK 
KilenCediK bálja

A királyhelmeci kiskertészek idén is 
évzáró bált szerveztek. Az eseményre 
25-én került sor a királyhelmeci alap-
iskola nagytermében. 
Az első tánc természetesen a bál szer-
vezőié volt, akik így hivatalosan is 
megnyitották a mulatságot, majd jó 
szórakozást kívántak minden résztve-
vőnek. A  jó hangulatról Sikora Tibor 
és fia gondoskodtak. Egy jó bál sem 
zajlik tombola nélkül; a résztvevők a 
nyeremények reményében várták az 
est fénypontja a tombolahúzást. 
A kiskertészek mulatsága idén is reme-
kül sikerült: a bálozók fergeteges han-
gulata, energiája másnap kora reggelig 
kitartott.

márCiusi emléKünnepség 
Királyhelmecen a Petőfi-szobornál vette kezdetét az 1848/49-es forradalom és sza-
badságharc eseményeit idéző emlékünnepség március 15-én. A város önkormányza-

ta által szervezett megemlékezés ünnepi szónoka Pataky Károly polgármester volt.
Az ünnepségen Orbán Viktor miniszterelnök március 15-e alkalmából a határon túli 
magyarokhoz írt levelét Szénási Lajos konzul tolmácsolta. A megemlékezés Petőfi 
Sándor szobrának megkoszorúzásával és fáklyás felvonulással folytatódott. Az ese-
ményt ünnepi műsor zárta, melyben közreműködött Havasi Péter színművész, Bók 
Katalin, az Árvalányhaj éneklőcsoport, a Királyhelmeci Gimnázium, a Királyhel-
meci Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola, a Királyhelmeci Művészeti Alapiskola, a 
Királyhelmeci Szabadidőközpont, a Csemadok Hajdók Géza Alapszervezete.

Bodnár Gyula újságíró legújabb, Hátsó pad című könyvének bemutatójára hívta az ér-
deklődőket a Kassa Megyei Önkormányzat Kulturális Intézménye, a Bodrogközi és 
Ung-vidéki Közművelődési Intézet Regionális Könyvtára. A könyvtár alkalmi nézőtere 
zsúfolásig megtelt érdeklődőkkel. 
Bodnár Gyula a Nyitrai Pedagógiai Karon szerzet magyar-angol szakos tanári diplomát. 
A főiskola elvégzése után az oktatási minisztérium külföldi kapcsolatainak Pozsonyi 
Intézetében dolgozott, majd l974-ben teljesült gyermekkori álma, újságíró lett. Közel 
húsz évig az Új Szó kulturális-irodalmi rovatának munkatársa, majd vezetője. 1993-
tól a mai napig a nagymegyeri Stúdió Plus Tv magántelevízió szerkesztője, riportere, 
bemondója. Időközben volt a Nap főszerkesztő-helyettese, a Katedra – a szlovákiai ma-
gyar pedagógusok és szülők lapja szerkesztője és (2001-2009 között) főszerkesztője. 
Évtizedeken át a Csallóköz külsőmunkatársa volt. Negyven éven át jelentek meg versei 
honi és magyarországi folyóiratokban. Verseket egyébiránt még itthon, a Bodrogköz-
ben kezdett írni. Akkoriban Tolvaj Bertalanhoz is eljárt, színdarabokban játszott Pikor 
Pista bácsi rendezésében, és amikor később hazalátogatott, felkereste Hajdók Géza ta-
nár urat, akivel éjszakákba nyúló beszélge-
téseket folytattak irodalomról, magyarság-
ról, Csemadokról, pedagógiáról, politikáról. 
Minderről, a nagymegyeri Poloska Szín-
ház rendezőjeként elért országos eredmé-
nyeiről, a Márai Sándor Alapítványtól – a 
publicisztika területén kifejtett kiemelkedő 
tevékenységéért – 1998-ban kapott Nyitott 
Európáért-Díjáról is szó esett a könyvbe-
mutatón, melyet lényegre törő hozzáértés-
sel, közvetlen hangon vezetett Bodnár Má-
ria tanárnő. A beszélgetőtárs nem titkolta, 
hogy a szerző nem csupán névrokona. 
A kérdések zöme természetesen a könyvhöz kötődött, a Hátsó padhoz, mely tulajdon-
képpen kivételnek számít Bodnár Gyula publicisztikai köteteinek sorában, hiszen a 
műfaj ezúttal is tárca, jegyzet, reflexió, karcolat, kisesszé, de a téma „a tágabb értelem-
ben vett pedagógia – gyerek, szülő család, iskola, pedagógus, társadalom – gyakran 
gubancokkal teli tartománya”. A kérdések nyomán ebbe a tartományba vezetett el ben-
nünket a szerző, aki ugyan soha nem tanított, de újságíróként a „hátsó padból” az ok-
tatásügyön tartotta szemét, pontosabban azt figyelte, hogy a család-iskola-társadalom 
háromszögében, össze nem hangolt, egymáshoz nem igazodó-simuló rendszerekben 
hogyan sérül, torzul a gyermeki lélek, csökken a tudásszint. Bodnár Gyula szeretettel 
szólt a szülőföldjéről, első otthonáról, melyet csak azért hagyott el, mert újságíró akart 
lenni. Természetes, hogy csallóközi felesége, két gyermeke és hat unokája révén má-
sodik otthonává lett a Csallóköz, mely számos írásának színhelye köteteiben. Azonban 
legalább ugyanannyi, vagy még több a bodrogközi történet, emlékkép, hisz az ember 
életében végül is a gyermekévek a meghatározók. Egyebek mellett a két tájegység egy-
bevetésekor kiderült, Bodnár Gyula nincs híjával a humornak. 
Nemcsak tanulságos, hanem derűs, hangulatos este sikeredett a rendezvényből, melyet 
múlt ősszel terveztünk el, amikor az önkormányzat a díszpolgári címet adományozta 
Bodnár Gyulának.

Bodrogközi és Ung-vidéki Közművelődési Intézet 

szaVaKon túl

kultúra, közélet

Április másodikáig tekinthették meg az ér-
deklődők a királyhelmeci városi művelődé-
si központban a Horňák Izabella műveiből 
álló kiállítást, melynek megnyitójára már-
cius 2-án került sor a TICCE, Bodrogközi 
és Ung-vidéki Alkotók Szövetsége szerve-
zésében. A tárlatot Fazekas László nyitotta 
meg, az eseményen közreműködött Fazekas 
Valéria, Pataky Kolett és Szabó Barbara. 
Horňák Izabela1979-ben született Királyhelmecen. Borsiban él a családjával, szüleivel, 
férjével és két gyermekével, Attilával és Bíborkával. Középiskolai tanulmányait az eper-
jesi tanárképzőben végezte, majd az eperjesi egyetemen képzőművészeti nevelés és eti-
kai nevelési tagozaton végzett. Nagy hatással voltak rá az egyetemen oktató tanárok: Jú-
lius Machaj szobrász, Peter Kocák grafikus és festőművész és Július Hegyesi. Egyetemi 
évei alatt barátaival egy-egy közös kiállítást is szervezett. A tanári pálya lett a hivatása. 
Tizenkét éven át tanított a Bodrogszerdahelyi Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskolában. 
Élete új, izgalmas szakasza 2016-ban kezdődött, amikor rajztanárként megkezdte mun-
káját a Királyhelmeci Művészeti Alapiskolában. 
A  festés, rajzolás iránti szeretete már gyermekkorában kialakult, később a tollrajz, az 
akvarell és az akrilfestési technikák lettek a kedvencei. Kifejezési módja enyhén exp-
resszív, néha szürreális, némi szecessziós ráhatásokkal. Szereti a színek és a vonalak 
merész játékát. Fiatalabb korában részt vett a Borsiban megszervezett alkotótáborokban, 
ahol több éven át volt megtekinthető Szabadságharc című monumentális, több részből 
álló vászonfestménye. Legnagyobb sikerének Gelvanics Silvia Samotárka és Anam 
Cara című versesköteteinek illusztrálását tekinti. Márciusi kiállítása a 2016-os esztendő 
munkásságának gyümölcse.

Lénárt Katalin

író-olVasó találKozó 
bodnár gyula újságíróVal
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Idén januárban Pataky Károly polgármester a kisgéresi nyugdíjasok otthonában köszöntötte a 92. születésnapját ünneplő Ivancso Gyulát. A figyelemreméltó kort 
megélt Gyula bácsi elmesélte, hogy tizenkilenc éves korában, a második világháború után több hónapot töltött munkatáborban. Ő a szerencsésebbek közé tartozott, 
erős volt lélekben és testben is, haza tudott jönni. Ez az ő története. 

Kilátástalan jövő előtt állunk – ezt érezte 
mindenki a Bodrogközben 1944 nyarán, 
őszén. Az emberek lehangoltak voltak, 
aggódtak, hiszen sok ijesztő hírt hallot-
tak a visszavonuló katonáktól. Az öregek, 
akik az 1. világháborúban részt vettek, 
biztattak minket, hogy az orosz emberek 
jólelkűek, ám mi mást tapasztaltunk. Az 
orosz katonák durvák voltak, mindenki-
ben ellenséget láttak, s mi rettegve fogad-
tuk őket. Abban az évben 19 éves voltam.
Egy nap munkára toborozták Királyhel-
mecen a katonaképes férfiakat; a záhonyi 
híd újraépítésében kellett volna részt ven-
nünk három napig. Mindenki jelentkezett, 
kivéve azokat, akik sejtették, hogy ez csak 
ürügy arra, hogy összegyűjtsék az embe-
reket. Legtöbben azonban nem gondolták, 
hogy veszély fenyegeti őket, bár az a tény, 
hogy az úton fegyveresek kísértek minket 
és durván bántak velünk, nem sok jóval ke-
csegtetett. Csapba beérve láttuk, hogy nem 
Záhony felé tartunk, hanem Ungvár felé 
vesszük az irányt; azt mondták, ott osz-
tanak majd el minket. Ungváron viszont 
tudtunkra adták, hogy mi politikailag nem 
megbízható egyének vagyunk. Egyáltalán 
nem értettük, mivel vádolnak minket, hi-
szen semmi közünk nem volt a politikához. 
Ungváron egy gimnázium épületében 
szállásoltak el minket. Szalmán aludtunk, 
rossz körülmények között, de nagyon fi-
atal voltam, így kibírtam. Mindössze 3-4 
napra való élelmem volt. Egy darab füs-
tölt sonkát vittem magammal, ami hamar 
elfogyott, mert elosztottam a többiek kö-
zött. Az első néhány napban nem ettem 
az ott főzött ételekből, de később rávitt 
a kényszer. Egy óriási, 200 literes benzi-
nes hordóban főztek, éreztük a benzin ízét 
az ételben. Nagyon csodálkoztunk azon, 
hogy az orosz tisztek ugyanazt ették, amit 
mi. Reménykedtünk, hogy csak néhány 
napig tart a fogság. Dolgoznunk nem kel-
lett, megpróbáltuk átvészelni az ott töltött 
napokat. 
Néhány nap múlva felsorakoztattak min-
ket, és indultunk Nagybereznába, ahol egy 
lepárló üzem épületébe terelték a csapatot. 
Néhány nap elteltével indultunk tovább. 
Kétségbe estünk, mert láttuk, hogy Uzsok 
felé megyünk, s ekkor világossá vált szá-
munkra, hogy nem munka miatt visznek 
minket oda. Aki kilépett a sorból, azt le-
lőtték, úgy hajtottak bennünket, mint a 
jószágot. A fogolykísérő katonáknak csak 
egy dolog volt a fontos, hogy a létszám 
stimmeljen. Az út, a sokszor –10 - –15 C 
fokos hidegben nagy megpróbáltatás elé 
állította a civileket, akik közül sokakat 
csak kiskabátban hurcoltak el otthonról. 
A hideg főleg éjszakánként volt olyannyi-
ra elviselhetetlen, hogy a legtöbben nem, 
vagy csak alig tudtak aludni. Szálláshe-
lyünk sokszor a hómezőn, a szabad ég 
alatt, esetleg istállókban vagy valamilyen 
kőépületben volt. A –20- –25 C fokos éj-
szakák után a fogolycsoportokból egy-két 
ember már nem ébredt fel.
Amíg az út tartott, az élelmezésünk egyál-
talán nem volt megoldott. Teljesen a min-
ket kísérő őrszemélyzet jószándékától 
függött. Sok esetben napokig nem gon-
doskodtak az ellátásukról.  Ez részben az 
ellenségnek szóló megtorlásból, részben 
kényelemből, illetve a szőkésektől való 
félelemből fakadt. Az útba eső települések 
polgárai próbáltak segíteni az élelmezés-
ben. A lakók a kerítéseik mögül dobálták 
a menetelő foglyok közé az ételt. Szökés 
esetén az őrök felszólítás nélkül használ-
ták fegyvereiket. Akik rosszul lettek, vagy 
nem bírták a menetelést, azokkal a fogoly-
csoport elvonulása után egy hátramaradt 
őr végzett és belökte őket az útmenti árok-
ba. A hiányzó foglyokat az őrök az éppen 
arra haladókkal vagy a közelben lévőkkel 
pótolták. Közben a menetoszlop több ki-
lométer hosszú lett, mert folyamatosan 

érkeztek új emberek. A többségük katona 
volt, mind magyar nemzetiségű. Uzsokon 
megálltunk. Este száraz babot osztottak 
nekünk vacsorára, amit természetesen 
nem tudtunk megenni. Az egyik tiszt be-
csület szavát adta nekünk, hogy Szam-
borban igazolnak majd minket és haza-
mehetünk. Mi ezt örömmel, reménykedve 
elhittük. Amikor azonban december 22-én 
beértünk Szamborba, szóba se állt velünk 
senki. (A hadifoglyok átvevőhelyei és a 
gyűjtőtáborok a front lágerrendszerét al-
kották, amelynek Szamborban volt a köz-
pontja – szerk. megj.) Első éjjel egy lóis-
tállóba hajtották be az embereket. Vacsora 
nélkül kellett átvészelnünk az éjszakát, 
reggel pedig marharépa levest kaptunk, 
bár ez csak lé volt, megreszelt marharépa 
főve. Mi igyekeztünk minél többet megin-
ni belőle, hogy némi meleg étel legyen a 
gyomrunkban. 
Egyik nap találkoztam a nagybátyámmal, 
aki az őrzőangyalommá lett. Vigyázott 
rám, mint a saját fiára. A lágerben 10-15 
ezer ember volt, és én megtaláltam őt! 
Emlékszem, hogy különös megérzésem 
volt előtte. A lágerben mindenféle munká-
ra jelentkeztem, amire csak lehetett, abban 
bízva, hogy könnyebben hozzájutok vala-
milyen ételhez. Végül a kazánházba ke-
rültem. Lassan hozzászoktunk a -10, -15 
fokos hideghez. A pucér földön csak ülni 
tudtunk, annyira hideg volt, hogy nem 
fekhettünk le rá. A rossz táplálás, a meleg 
ruha és lábbeli hiánya, a téli hidegben fű-
tetlen nyirkos helyiségekben, gyárakban 
végeztetett munka és a tisztálkodás lehe-
tetlensége december közepére flekktífusz-
járványt okoztak.
Egyszer véletlenül elvetődtem egy nagy 
színházterembe, amely tele volt nőkkel. 
Voltak közöttük olyanok, akiken csak egy 
kiskabát, körömcipő volt, nem engedték, 
hogy felöltözzenek, el sem tudom képzel-
ni, meddig húzhatták abban a szibériai hi-
degben. Megszólítottam a mellettem álló 
nőt, s ő azt mondta, Kassáról jött. 
A karácsony elmondhatatlanul szomorú 
volt a lágerben. Mint a juhok, úgy ültünk 
a földön egymás mellett. Nem volt vita, 
szóváltás a vallás miatt, együtt énekel-
tük a Csendes éjt. Láttam egy zsidó em-
bert Budapestről, aki katolikus könyvből 
imádkozott. 
Néhány napig a műhelyben dolgoztam, 
ahol vödröket és szögeket kellett készí-
tenünk. Kiderült, hogy ezeket vagonokba 
helyezték el, az egyikben vizet tartottak, a 
másik a szükségletek elvégzéséhez kellett. 
Hetente 2-3 alkalommal indult ugyanis 
vonat Szibériába. 
Egy nap aztán azzal kezdtek el hiteget-
ni minket, hogy napokon belül érkezik 
értünk egy vonat, és hazamehetünk. Fel-
adatba kaptuk, hogy gondoskodjunk a 
mozdony működtetéséhez szükséges tü-
zelőanyagról. Pár alkalommal elmentünk 
egy néhány kilométernyire lévő közeli 
erdőbe, szilfát fűrészeltünk és azt cipel-
tük a lágerbe. Egy háromméteres, 10 cm 
vastag fát vonszoltunk egy bajtársammal, 
alig volt erőnk visszatámolyogni. Ezután 
minden nap vártuk a vagont, de hiába. 
Aztán elérkezett 1945. február 17-e, ami-
kor is kijutottunk a munkatáborból. Ez 
volt az újjászületésem napja (mellesleg 
éppen ezen a napon születtem). Reggel 
öt órától vártuk a vagont a metsző hideg-
ben, meneteltünk, nótáztunk kínunkban, 
de a szerelvény csak nem jött. Már telje-
sen feladtuk a reményt, s akkor délután 4 
óra körül megérkezett, de én és jó néhány 
társam nem fért fel rá. Nagyon elkesered-
tünk. Ígérték, hogy jön értünk másik va-
gon, így tovább álltunk kint a hidegben, 
órákig, összebújva, reménykedve, majd 
estére megérkezett értünk a várva várt vo-
nat. Felszálltunk és azonnal elaludtunk a 
kimerültségtől. 

A vonat rettenetesen lassan haladt, szinte 
csak döcögött. Előfordult, hogy napokig 
vesztegelt, közben mindannyian attól fél-
tünk, hogy ismét hazudtak nekünk, nem 
haza, hanem valahová Szibériába visznek 
minket. Aztán átszállítottak minket egy 
másik vagonba. Nagyon örültünk, hogy 
szalma van benne, de korai volt az öröm: a 
szalma tele volt tetűvel. Naponta úgy 2 dl 
levest és 2 darab fekete, kemény kétszer-
sültet kaptunk. Nem adhattak többet, azt 
mondták, mert csak kétheti élelmet kaptak 
az oroszoktól, az út azonban sokkal tovább 
tartott. Spórolni kellett hát az élelemmel. 
Ahogy Debrecen felé haladtunk, a vonat-
nak át kellett mennie egy katonai hídon, 
amelyik egymásra rakott hordókra volt 
építve. A vonat végig veszélyesen imboly-
gott, azt hittük, ott fogunk elpusztulni.
Amíg Debrecenben vesztegeltünk, írtam 
egy levelet a szüleimnek az imaköny-

vem utolsó üres lapjára. Megcímeztem és 
megkértem ott az embereket, hogy juttas-
sák haza. Csodálatos volt, ahogy az em-
berek megoldották, hogy a levél Király-
helmecre jusson! Az édesapám nyomban 
el is indult a keresésemre.  
Nyíregyházára megérkezvén, felsorakoz-
tunk, s a Fő utcán kellett végigmennünk. 
A lakosok már tudták, hogy jön a „ma-
gyar légió”. Szinte minden családban volt 
valaki, akit hazavártak, az emberek sírva 
kiáltoztak az utcán, ki az apját, ki a férjét, 
ki a fiát kereste. Sírva kiabálták a hozzá-
tartozóik nevét, máig megrendítő emlék 
ez számomra. Rettenetes volt hallgatni az 
emberek kétségbeesett sírását. Nyíregyhá-
zán azért voltunk, hogy felerősödjünk, de 
ehhez nem volt elég a kapott étel. Az em-
berek igyekeztek ellátni minket élelem-
mel, de nem volt könnyű, mert nagy volt 
a szegénység. Amit a nép összehordott a 
konyhára, csak azt ehettük.
Közben apám megérkezett Nyíregyházá-
ra, elmesélte, hogy itthon is nehéz a hely-
zet, meghalt több rokonunk. Elmentem 
a gazdasági hivatalba, a parancsnoktól 
eltávozást kértem, hogy elmehessek a te-
metésükre. Mivel csehszlovák állampol-
gár voltam, eljöhettem. Gyalog jöttem 
haza Nyíregyházáról, már nem számított, 
meddig tart. Alig bírtam járni, az akarat 
vitt előre. Egy éjjel végre elértünk Perbe-
nyikbe. Aznap ott aludtam, másnap este 
jött értem édesapám – nappal nem mertem 
elindulni. Este indultunk, s mint a zsivány, 
kerülő úton jöttünk be Királyhelmecre. 
Hazaérve a bejáratnál átöltöztem egy má-
sik ruhába, s csak úgy mentem be a házba, 
ahol szegény, meggyötört édesanyám már 
szinte remegve várt…
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széPkorúak köszöntése

Kedves Olvasóink! Úgy döntöttünk, hogy új rovatot indítunk, amellyel a 
Királyhelmecen nemrégiben született babáknak és szüleiknek szeretnénk 
kedveskedni. A rovatban a kilenc hónaposnál fiatalabb gyermekeket mu-
tatjuk be. Ehhez várjuk szerkesztőségünkbe a gyerekekről készült digitá-
lis fényképeket és adatokat, melyeket a szülők a kiralyhelmeci.nezetek@
gmail.com e-mail címre küldhetik el. A levélben kérjük, tüntessék fel a 
képen szereplő gyermek nevét és életkorát! A tárgyba a „királyhelme-
cigólyahír” jeligét írják!

gólyahír

lipán ida ella  
(2016. december 7.)

jubilánsok  köszöntése

márciUs

meghaltak
2017. március 1. és április 30. 
között születettek névsora

Batta Attila  2017. 4. 9.
Ádiová Nikoleta   2017. 3. 24.
Bajuszová Antónia 2017. 3. 21.
Demeterová Chiara 2017. 3. 6.
Fülöp Márton Tamás 2017. 3. 27.
Hamiová Beatrix 2017. 3. 28.
Konopinský Dániel 2017. 3. 17.
Lakatoš Július  2017. 3. 26.
Nagyová Sabrina 2017. 3. 22.
Oláh Dominik  2017. 3. 10.
Szopko Ozan  2017. 4. 24.
Geri Rafael  2017. 4. 18.
Galambos Ádám  2017. 4. 24.

Balogová Tímea 2017. 3. 17.
Bimbová Katarína 2017. 3. 13.
Cicu Milán 2017. 4. 9.
Céhmester Bartolomej   2017. 4. 26. 
Geriová Elena 2017. 3. 8.
Hogyová Estera            2017.4.16. 
Kapinusz Štefan 2017. 3. 15.
Kovácsová Magdaléna  2017. 3. 10.
Lukács Jozef 2017. 3. 26.
Mátyásová Margita 2017. 3. 12.
Pankovicsová Ildikó 2017. 4. 26.
Orehovský Július 2017. 3. 14.
Petriková Klára 2017. 3. 16.
Szilassy Karol 2017. 4. 9.

70 évesek
Štefan Balog 1947. 3. 5.
Alžbeta Dobosová 1947. 3. 4. 
Klára Kovácsová 1947. 3. 2.
Jozef Kužma 1947. 3. 8.
Alexander Rendeš 1947. 3. 19.
Ladislav Ripču 1947. 3. 27.
Vojtech Vojtko 1947. 3. 9.

75 évesek
Alžbeta Baloghová 1942. 3. 8.
Júlia Jágerová 1942. 3. 14.
Matilda Kasičová 1942. 3. 31.
Margita Koleszárová 1942. 3. 21.
Eva Panyková 1942. 3. 27.
Jozef Pikor 1942. 3. 15.

80 éves
Jozef Balogh 1937. 3. 10.

75 évesek
Anna Dócsová 1942. 4. 29.
Helena Görögová 1942. 4. 11.
Juraj Juhász 1942. 4. 10.
Oľga Tóthová 1942. 4. 13.

80 évesek
Vojtech Hornyák 1937. 4. 17.
Matilda Szegediová 1937. 4. 2.
Gizela Szimková 1937. 4. 4.

85 éves 
Magdaléna Havrillová 1932. 4. 23.

áPrilis

anyakönyvi hírek

85 évesek
MUDr. Ján Mokoš 1932. 3. 27.
Oľga Petrová 1932. 3. 5.
Michal Šott 1932. 3. 1.

90 éves
Ing. Melichár Katocs 1927. 3. 5.

nagy emese
(2016. január 27.)

nagy hanna
(2016. január 27. )

Rovatunkban a 90. életévüket betöltött polgárok jubileumi köszöntéséről adunk 
tájékoztatást.

Egy hosszú élet munkája, eredményei elismerést és tiszteletet érdemelnek. Király-
helmec város vezetése a szépkorúak iránti megbecsülés kifejezéseképpen határoza-
tot hozott a 90. életévüket betöltött, Királyhelmecen bejelentett lakóhellyel rendel-
kező szépkorúak jubileumi köszöntéséről. 

Pataky Károly, városunk polgármestere és Molnár Ildikó, a szervezési és közigaz-
gatási osztály vezetője 2017. március 3-án köszöntötte 90. születésnapja alkalmá-
ból Katocs Malichárt a bodrogszerdahelyi öregek otthonában. Pataky Károly átadta 
Katocs bácsinak a város köszöntő üdvözlőlapját, egy csokor virágot, valamint a 
Királyhelmec története című könyvet.  
Katocs Melichár 1927. március 5-én született. Kereskedelmi középiskolába Sátor-
aljaújhelyben járt. Egyetemi diplomát a pozsonyi Közgazdasági Főiskolán szerzett. 
Két fiúgyermek apja. Gálszécsen kezdett dolgozni, majd a királyhelmeci székhelyű 
Járási Ipari Vállalatnál közgazdász beosztásban tevékenykedett, később a vállalat 
igazgatója lett, innen vonult nyugdíjba 1987-ben.
Isten éltesse sokáig Melichár bácsit!

Molnár Ildikó

nagy dorka
(2016. január 27.)
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iris Vándorserleg 
röplabda Kupa Verseny

ifjúság

ez rólad szól!  2017

siroKmán attila nyerte 
az idei Kossuth staFétát

Második alkalommal szervezte meg az IRIS röplabda csapat március 4-én 
Királyhelmecen az IRIS Vándorserleg Röplabda Kupát. A helyi gimná-
zium tornatermében 8 csapat mérkőzött meg egymással. A nemzetközi 
tornán három magyarországi csapat – Nagykálló, Záhony, Sárospatak – is 
részt vett. Bodrogközt a Régi Csibészek (Királyhelmec), a Volley Knight 
(Királyhelmec), az IRIS I. és az IRIS II. (Királyhelmec) és Nagygéres 
csapatok képviselték.
A szervezők nem titkolt szándéka az volt, hogy felhívják a fiatalok figyelmét 
a sport és az egészséges életmód fontosságára, valamint arra, hogy nemcsak 
a ma oly népszerű közösségi oldalakon lehet ápolni a baráti kapcsolatokat. 
A versenyt a Királyhelmeci Gimnázium igazgatónője, RNDr. Ténai Má-
ria és városunk polgármestere, Pataky Károly nyitotta meg. 
A szervezők megemlékeztek a közelgő Nőnapról is, így minden női tagot vi-
rággal leptek meg Vaszily Pál (a helyi IRIS virágüzlet tulajdonosa) jóvoltából. 

A résztvevő csapatok éremmel, kupával és egy Flash Company által gyár-
tott emlékplakettel gazdagodtak. A mérkőzések apró sérülésekkel, de na-
gyon jó hangulattal végződtek. Igazi baráti hangulat, lelkes szurkolás jel-
lemezte az eseményt. 
Eredmények:
1. hely: IRIS röpladba csapat
2. hely: Volley Knight (Királyhelmec)
3. hely: Nagykálló

KirályHelmecieK 
a debreCeni rotary Futáson
Hetedik alkalommal rendezte meg április 2-án a Debreceni Kilométerek Sport Egye-
sület a Rotary futást. Idén is hat kategóriában álltak rajthoz az indulók. A legrövidebb 
táv 1997 méter volt, míg a legbátrabbak a maratoni távot teljesítették. A legtöbben 
azonban a mozgás öröméért jöttek el a futófesztiválra. A Rotary Futófesztivál egyben 
jótékonysági rendezvény is. A legtöbb résztvevővel induló intézmény, iskola, vagy 
civilszervezet kapja meg a szervezők ajándékát, amely idén egy fibrilláló gép volt.

fizetett hirdetés

A Királyhelmeci Ifjúsági Tanács (KIT) tagjai 2017. április 13-án harmadik alkalommal 
szerveztek tehetségkutató versenyt. A megmérettetésen induló versenyzők az elmúlt 
években ének, tánc és zenekar kategóriákban mérhették össze tudásukat, ám idén nem 
voltak kategóriák. A háromtagú zsűri – Bók Katalin, Želinský József és Vargovčík 
Róbert – egy pontozási rendszer alapján választotta ki az összes versenyző közül azt a 
hármat (versenyszámtól függetlenül), aki valamivel jobban teljesített versenytársaihoz 
képest. A KIT elnökétől, ifj. Gáspár Sándortól megtudtuk, hogy 13 produkció nevezett 
a versenybe. A zsűri tagjai az eredményhirdetés előtt elmondták, az idei volt az eddigi 
legerősebb mezőny, egytől egyig tehetségek léptek színpadra.Első helyen Szabó Ró-
bert végzett, aki egy musical előadással vett részt a versenyen. Második lett az Alone 
Avenue zenekar (Szimkó Dániel, Tamók Bence, Németh Olivér, Feke Ádám, Strausz 
Bogi), Lukács Leticia táncelőadása pedig a harmadik helyet érdemelte ki. 
Pataky Károly polgármester 100 eurós útiköltség-támogatással járult hozzá Szabó 
Róbert és az Alone Avenue zenekar további versenyeken való részvételéhez. Ki-
rályhelmec város különdíját Strausz Boglárka kapta egyéni előadásáért. 
A díj ezúttal is gravírozott üveglap volt, ami mellé idén a IUVEN ifjúsági csoport 
jóvoltából társult a Thália színházi bérlete a jövő évi premier előadásokra, melyet 
mindhárom helyezett megkapott. A győztesek felléphetnek az idei Bodrogköz Kul-
turális Fesztiválon.

Az április nyolcadikán megtartott nagy 
múltú két város közötti futóversenyen 
idén is nagy volt az érdeklődés (80 
egyéni és 125 csapatnevezést regiszt-
ráltak), annak ellenére, hogy borús és 
záporesős időjárás fogadta a rajthoz ál-
lókat. Sátoraljaújhelyről indultak a fu-
tók és Sárospatak volt a cél helyszíne, 
e között mintegy 12,5 kilométer várta 
a sportembereket, amatőröket, a futás 
kedvelőit. A városok közötti futásra 
nemcsak a közeli városokból és falvak-

ból, hanem Budapestről és a Szlovákia 
több településéről is érkeztek futók.
47 perc 18 másodperc alatt futotta le 
a Sátoraljaújhely és Sárospatak közötti 
távot a királyhelmeci Sirokmán Attila, 
ezzel az idei Kossuth staféta abszolút 
egyéni győztese lett. A királyhelme-
ci hölgyek közül Bernáth Brigittának 
sikerült dobogóra jutnia; 1.01:53 alatt 
teljesítette a távot és szerezte meg a női 
egyéni versenyben a harmadik helyet.

legjobb női díj: Márton Tünde (Nagykálló)
legjobb Férfi díj: Dr. Maxim Kolodhenko 
(Régi Csibészek-Királyhelmec)


